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S-A DESCHIS UN NOU AN UNIVERSITAR
La 1 septembrie, in facultățile din 

Capitală și din întreaga țară a înce
put un nou an universitar.

Dimineața, curtea și coridoarele Fa
cilității de științe juridice din Capi
tală răsunau de glasurile voioase ale 
tinerilor. Alături de profesori. confe
rențiari și asistenți, sute de studenți 
ai Universității „C. /, Par hon" au 
venit la adunarea festivă consacrată 
deschiderii noului an universitar 1956 
—1957.

Felicitind pe profesori și studenți 
cu prilejul deschiderii noului an de 
Invățămint. prof. univ. Nicolae Sălă- 
geanu. membru corespondent al Aca
demiei R.P.R., rectorul Universității 
„C. I. Parhon". a vorbit despre dez
voltarea continuă a învățămîntului 
superior, despre condițiile din ce în 
ce mai bune de viață și studiu pe care 
le asigură studenților partidul și gu
vernul. Anul trecut 2630 din totalul 
studenților Universității ,,C. I. Par
hon" au fost bursieri, mai mult de 
2000 studenți fruntași au fost cazați 
în cămine, iar pentru 1600 studenți 
s-a asigurat masa la cantinele univer
sității. 3435 studenți, adică 70 la sută 
din numărul total al studenților Uni
versității „C. 1. Parhon" au promovat 
integral în sesiunea din iunie.

Au mai luat cuvîntul reprezentanți 
ai Comitetului de partid, ai organi
zațiilor de tineret și ai studenților 
universității.

In continuare academicienii Eugen 
Angelescu și Alexandru Graur au fă
cut expuneri inaugurale despre ,,Alexe 
Marin, primul profesor de chimie din 
Universitatea _,C. I. Parhon" și ,.Pro
bleme actuale' aie limbii literare".

Studenții s-au îndreptat apoi spre 
sălile de cursuri. Noul an universitar 
a început.

Aceeași atmosferă festivă domnea 
sîmbătă dimineața și la Institutul po
litehnic din București. In contrast cu 
sobrietatea și austeritatea clădirii, ale 
cărei ziduri atestă și ele vechimea a- 
cestei instituții de invățămint, încă 
de dimineață coridoarele Institutului 
răsunau de glasuri tinerești. Erau stu
denții veniți să asiste la deschiderea 
festivă a noului an școlar.

Festivitatea a fost deschisă de prof, 
univ. dr. Cezar Parteni, rectorul In
stitutului Politehnic. Dtrpă ce a făcut 
o scurtă prezentare a dezvoltării în
vățămîntului tehnic superior din (ara 
noastră, de la a cărui înființare s-au 
împlinit de curînd 75 de ani. vorbi
torul s-a ocupat de desfășurarea pro
cesului de Invățămint în Institutul 
politehnic din București în anul șco
lar 1955—1956.

A luat apoi cuvîntul Constantin 
Dinculescu, locțiitor al ministrului ln- 
vățămtntului, care a urat conducerii 
institutului, corpului didactic și stu
denților noi succese in muncă și la 
învățătură.

★

Tradiționala festivitate a deschide
rii noului an universitar a găsit bă- 
trinul Institut agronomic „N. Bălces- 
cu" din Capitală în haine de sărbă
toare. Importanța acestui eveniment 
este întărită de faptul că anul 1956 
coincide cu centenarul celei mai înalte 
școli de agronomie din (ară și în a- 
celași timp cu faptul că pe porțile 
sale pășește astăzi prima serie de 
studenți prevăzută in directivele cu 
privire la cel de al doilea plan cin
cinal.

Festivitatea a fost deschisă de prof, 
univ. I. Maier, prorector al institutu
lui. A vorbit apoi studenților și ca
drelor didactice prof, univ. dr. N.

Aspecte de la 

deschiderea cursu

rilor |a Institutul 

de Științe Juridice 

din București.

Q

Zamfirescu, rectorul Institutului agro
nomic ,,N. Bătcescu", care a arătat 
sarcinile de răspundere ce revin ace
stui for de invățămint in pregătirea 
cadrelor de specialiști necesari trans
formării socialiste a agriculturii. Lec
torii M. Zilberman și 1. Dragomires- 
cu, precum și Romeo Constantin au 
adus salutul organizației PM.R.. al 
comitetului de instituție și comite
tului U.T-M.. după care prof. univ. M. 
Manoliu a ținut lecția inaugurală in
titulată ,.Despre organism și mediu".

♦
In sălile Institutului pedagogic de 

învățători din Capitală — institut 
care a hiat ființă in toamna aceasta, 
ca urmare a aplicării prevederilor Ho- 
tărlrii partidului și guvernului in le
gătură cu dezvoltarea învățămîntului 
de cultură generală — s-au adunat in 
ziua de 1 septembrie numeroși stu
denți, viitorii învățători ai copiilor pa
triei. La ședința festivă organizată in 
cinstea deschiderii năului an școlar 
le-au vorbit cu multă căldură tov 
Grigorina Dumitrescu, director ad
junct al institutului și tov. Eugenia 
Ispas, profesoară de pedagogie.

Printre studenții institutului se nu
mără mulți tineri bine pregătiți, care 
au absolvit cu succes școala medie de 
zece ani și au obținut rezultate din
tre cele mai bune la concursul de in
trare in institut. Așa sini, de pildă, 
studenta Maria Bâicoianu, absolventă 
a școlii medii serale din comuna Țin
tea — regiunea Ploești, Constanța Că
lin, absolventă a școlii medii din 
Giurgiu, studentul Ion Păun, care a 
terminat școala medie din Cimpina și 
alții.

însuflețiți de dorința de a deveni 
învățători cit mai buni, studenții in
stitutului au pornit hotăriți la muncă, 
pentru a dobindi succese in noul an 
școlar.

★
De clteva zile, străzile Clujului sint 

mai însuflețite ca de obicei. Mii de 
studenți au revenit din vacanță pen
tru a începe un nou an de invățămint 
Sălile de curs și amfiteatrele institu
telor de invățămint superior freamătă 
de zgomot și veselie.

In ziua deschiderii anului școlar 
universitar, la Universitatea ,.Victor 
Babeș', in fața a aproape 2.000 de 
studenți, a luat cuvîntul cu prilejul 
deschiderii noului an de invățămint

acad. Raluca Ripan, rectorul Univer
sității, care după ce a subliniat da
toria studenților de a-și însuși temei
nic învățătura spre a deveni construc
tori calificați ai socialismului, a tre
cut in revistă noile amenajări și con
strucții ridicate pentru îmbunătățirea 
condițiilor de invățămint și a nivelu
lui de trai al studenților clujeni.

La Universitatea cu limba de pre
dare maghiară „ Bolyai", la solemni
tatea deschiderii noului an de invă- 
țămint au vorbit prof. univ. Andrei 
Bodor și prof. Gall Erno, care și-au 
exprimat convingerea că studenfii 
vor depune toate eforturile in învăță
tură spre a răspunde grijii partidului 
și guvernului pentru asigurarea des
fășurării în condiții optime a studii
lor.

In aceiași atmosferă tinerească a 
avut Ioc solemnitatea deschiderii a- 
nului de invățămint la Institutul Me- 
dico-farmaceutic, Institutul politehnic 
și la Institutul de arte plastice Jon 
Andreescu'. La Institutul politehnic, 
profesorul Bazil Popa, arătind sarci
nile ce revin studenților și cadrelor 
didactice, a vorbit despre necesitatea 
formării cadrelor de ingineri cu o te
meinică pregătire, de care are nevoie 
industria noastră socialistă. In amfi
teatrul clinicii a 11-a medicale a In
stitutului Medico-farmaceutic a vorbit 
studenților acad. Aurel Moga. Pent-u 
ca promoțiile de medici pe care le va 
da Institutul să poată corespunde ce
rințelor oamenilor muncii — a spus 
vorbitorul — este necesar ca atit stu
denții cit și profesorii să depună o 
muncă perseverentă. Ședința festivă a 
Institutului de arte plastice „Ion An
dreescu" a fost deschisă de prof, 
luliu Erde'.y, locțiitorul directorului, 
care a subliniat problemele ce stau 
in acest an universitar in fața insti
tutului.

★
La Orașul Stalin a avut loc simbă- 

tă dimineață festivitatea deschiderii 
primului an de invățămint la Institu
tul politehnic din localitate, recent 'în
ființat. Cele 3 facultăți ale institutu
lui . (mecanică, automobile și tractoa
re, silvicultură) vor fi frecventate de 
circa 3J000 de studenți romini, ma
ghiari și germani, precum și de nu
meroși tineri din țări de democrație 
populară.

Învățători și profesori premiați

Co n di ții tot mai bune 
pentru munca în școală

Gafa pentru înc
La toate școlile din comuna Fău

rești, raionul Lăpuș, au fost termi
nate pregătirile în vederea deschiderii 
noului an școlar.

Localul școlii din Făurești a fost re- 
j parat, sălile de clasă curățate și pre

gătite în vederea primirii elevilor. In

Și-au îndeplinit 
sarcinile

Pedagogii de la școala elementară 
I mixtă din satul Chir.ciuși, comuna A- 

dămuș — raionul Tîmăveni, și-au în
deplinit sarcinile cu privire la deschi
derea noului an școlar în cele mai 

I bune condiții. încă în luna august 
s-au terminat curățenia localului de 

i școală, precum și repara-ea întregului 
mobilier. Aceste acțiuni ale școlii au 
fost sprijinite îndeaproape de către 
gospodăria agricolă colectivă din sat, 
care a dat un ajutor efectiv la execu-

■ tarea în întregime a lucrărilor de cu- 
: rățenie a localului.

Cadrele didactice au reparat și au 
sortat în întregime materialul didac
tic și au pus la punct biblioteca șco-

• Iii, în așa fel incit aceasta să poată 
funcționa încă din prima zi de școală.

In vederea aprovizionării elevilor 
cu manuale și rechizite școlare, con
ducerea școlii a luat legătură cu coo
perativa incă din cursul lunii iulie. 
Astfel, o mare parte din rechizitele 
școlare au intrat In posesia cooperati- 

1 vei cu mulț timp înainte de deschide- 
1 rea anului școlar.

Pentru asigurarea frecvenței tuturor
• elevilor, in perioada de timp care a
■ mai rămas pinâ la deschiderea cursu-
• rilor cadrele didactice vizitează la do

miciliu pe elevi pentru a-i cunoaște 
îndeaproape și pentru a asigura frec
ventarea școlii de către aceștia fără 
nici o excepție.

AUREL COSTEA 
corespondent

sperea cursurilor
aceeași situație se-află .și localurile 
școlilor din sâțele Surdești, Cetățele, 
Lăschi.a și Plop'iș. Xa,,școlile din Sur
dești și Lăschia reparațiile capitale au 
fost efectuate prin autoimpunere. Co
mitetele de părinți au .dat un sprijin, 
efectiv lucrărilor de reparare, prestînd 
multe ore de muncă voluntară.

Pe lingă lucrările de reparație au 
fost puse la punct și registrele de e- 
vidență ale copiilor de vîrstă școlară 
în vederea cuprinderii la cursuri a 
tuturor acestor copii.

Cadrele didactice studiază metodi- 
cile Și-Și pregătesc planurile de mun
că, ajutînd în același timp la Întocmi-, 
rea orarului școlii. Unii pedagogi, a- 
jutați de colectivele de elevi, repară 
și clasează materialul didactic.

O problemă importantă care a preo
cupat cadrele didactice din comuna 
Făurești a fost îndrumarea absolven
ților clasei a IV-a către clasa a V-a. 
In satul Cetățele, de exemplu, peste 
50 la sută din absolvenții clasei a 
IV-a se vor înscrie în clasa a V-a. 
Munca de îndrumare în această direc
ție continuă cu rezultate din ce în ce 
mai bune.

P. COST1N 
corespondent

Penfru copiii de
Pentru a crea copiilor de vîrstă pre

școlară condiții cît mai bune de dez
voltare. educatoarele din orașul Bis
trița s-au sfrăduit ca în timpul vacan
te: șă amenajeze și să curețe localu
rile. grădinițelor, să asigure combus
tibilul necesar, să repare mobilierul, 
să pregătească materialul didactic 
pentru jocurile și ocupațiile copiilor. 
Datorită acestor măsuri toate grădini
țele au fost; Teparăte, curățate si a- 
provizionate cu combustibil. La grădi
nițele nr. 4 și nr. 5 lucrările de repa
rare au fost efectuate cu sprijinul e- 
fectiv al părinților. La grădinițele nr. 
1 ,și nr. 6, ca și la grădinița în limba

Cu sprijinul 
oamenilor muncii

In orașul Satu Mare, pregătirile' 
pentru 'deschiderea noului an școlar 
au fost complect terminate în cursul 
lunii august. Datorită sprijinului dat 
de oamenii muncii și, în special, de 
comitetele de părinți, toate localurile 
de școală au fost reparate și curățate. 
Astfel, localul școlii de 7 ani nr. 1 a 
fost pus în perfectă stare de func
ționare, cu sprijinul comitetului de 
părinți și al întreprinderii „1 Sep
tembrie" care patronează școala. Cu 
același sprijin efectiv al părinților 
școala medie nr. 3 și-a amenajat o 
sală de festivități și a confecționat 
pentru aceasta 100 de scaune.

Secția de învățămînt a raionului a 
luat măsuri pentru aprovizionarea tu
turor școlilor cu combustibil, precum 
și pentru asigurarea condițiilor igie- 
nico-sanitare în vederea trecerii la în» 
vățămîntul mixt.

La școala medie nr. 1 se pun bazele 
politehnizării învățămîntului. Aici au 
luat ființă un atelier pentru prelucra
rea lemnului și altul pentru prelucra
rea metalelor. Atelierele au fost dotate 
pînă în prezent cu două strunguri și 
alte unelte necesare practicii elevilor.

Toate aceste măsuri vor asigura în 
noul an școlar o justă aplicare a Ho
tărîrii C.C. al P.M.R. și a Consiliu-1 
lui de Miniștri cu privire la îmbună» 
tățirea învățămîntului de cultură ge
nerală.

ștefan kadar

vîrstă preșcolară
germană s-a complectat mobilierul cu 
piese noi și a fost reparat mobilierul 
existent. Majoritatea grădinițelor au 
amenajat curțile și terenurile de joc 
cu materialele necesare ocupațiilor în 
aer liber.

Educatoarele solicită în permanență 
sprijinul părinților, pentru ca în noul 
an școlar munca în rîndurile copiilor 
să se desfășoare în condiții mai bune 
decît în anul școlar precedent.

Cu' localurile,- curățate, cu. jucăriile 
reparate și materialul didactic frumos 
orînduit, educatoarele din orașul Bis
trița își așteaptă cu nerăbdare copiii.

A. BRICEAG

Să fie anulată sentința 
de la Karlsruhe!

Nimic nu poate stăvili

Pentru participarea activi la mun. 
ca de culturalizare a maselor. Ministe
rul Invățămintului și Comitetul Cen
tral al Sindicatului muncitorilor din 
invățămint au acordat premii spe
ciale in valoare de 2500 lei fiecare 
următorilor profesori și invătători : 
prof. Gheorghe Achitei, director la 
școala pedagogică mixtă din Deva, 
regiunea Hunedoara, învățătorului E- 
manuel Adăscăliței, director la școala 
elementară de 7 ani din comuna Dra- 
gomirești, regiunea Bacău. Alexandru 
Cristescu, profesor la școala pedago
gică mixtă din orașul Cimpulung, re. 
giunea Pitești, Ștefan Cioroianu, învă
țător ia școala de 7 ani din Dărvari, 
regiunea Craiova, Isabela Laszio, în
vățătoare la școala elementară de pa
tru ani cu limba de predare maghiară

din comuna Aluniș-Fișcău, Regiunea 
Autonomă Maghiară, educatoarea Măn- 
dița Guter, directoarea unității pre
școlare de pe lingă școala mixtă 
nr. 2 din Rădăuți, regiunea Su
ceava, Maria Grusea, învățătoare la 
școala elementară de 7 ani din comuna 
Hundorf, regiunea Stalin, prof. Ștefan 
Timozei, șeful secției de invățămint a 
sfatului popular raional Tecuci, regi
unea Galați, înv. Dumitru Tă
tara. directorul școlii elementare din 
comuna Mirești, regiunea Ploești și 
înv. Dumitru Teodorescu, directo
rul școlii elementare de patru ani 
din satul Măgura, comuna Cerchezu, 
regiunea Constanta.

De asemenea in toate regiunile țării 
s-au mai distribuit 1777 premii speci
ale in valoare de 500—1250 lei fiecare.

La 50 de ani de Ia crearea 
Comisiei generale 

a sindicatelor din Romînia
Intr-o atmosferă sărbătorească, 

miercuri după amiază a avut loc 
la clubul Sindicatului Muncitorilor 
din Invățămint din Capitală o a- 
dunare consacrată aniversării a 50 
de ani de la crearea Comisiei ge 
nerale a sindicatelor din Rominia. 
La această festivitate au participat 
numeroși activiști sindicali, învăță
tori, profesori și cadre didactice 
din invățămîntul superior care au 
o bogată activitate sindicală.

In cuvintul de deschidere a festi
vității, tov. Ion Munteanu, secretar 
al C.C. al S.M.I., a vorbit despre 
însemnătatea creării in august 
1906 a Comisiei generale a sindi
catelor din Romînia, eveniment 
deosebit de important în istoria 
mișcării noastre muncitorești.

A luat apoi cuvîntul tovarășul 
Mihai Cruceanu, profesor universi
tar, vechi activist sindical, care a 
expus celor prezenți unele aspecte 
ale luptei muncitorilor din învăță- 
mint în cadrul sindicatelor.

Prin cuvîntul lor, tovarășii Ma
ria Pop, învățătoare, Grigore Ago- 
pian, profesor universitar, Marin 
Sulică, fost președinte al Uniunii 
Sindicatelor din Invățămint și alții 
au arătat de asemenea diferite as
pecte din activitatea cadrelor di
dactice care au luptat pentru apă
rarea și întărirea sindicatului lor 
in anii, stăpînirii burghezo-moșie- 
rești.

A fost înmînată unui însemnat 
număr de învățători și profesori 
insigna ,,50 de ani, de Ia crearea 
Comisiei generale a sindicatelor 
din Ronfnia",

Asociațiile studențești
A început nou! an universitar. Mii 

și mij de studenți și-au reluat studiul, 
hotăriți să pornească încă din primele 
zile la o muncă temeinică, menită să-i 
facă stăpîni pe cunoștințe, să-i înar
meze cu o înaltă calificare, să-i pre
gătească pentru activitatea pe care c 
vor desfășura peste scurt timp în pro
ducție.

Pentru toți studenții patriei noastre, 
acest nou an universitar se deschide 
sub semnul unui mare și important 
eveniment: ca urmare a aplicării mă
surilor prevăzute în Hotărîrea Biro
ului Politic al C.C. al P.M.R. cu pri
vire la îmbunătățirea muncii politico- 
educative în rîndurile studenților, se 
vor constitui in curînd asociațiile 
studențești. Alături de celelalte preve
deri ale Hotărîrii, constituirea aces.or 
asociații va contribui la crearea unor 
condiții deosebit de favorabile pentru 
desfășurarea unei munci pline de 
conținut.

Prin constituirea asociațiilor se va 
lichida aglomerarea studenților cu prea 
multe activități și ședințe, aglomerare 
care s-a făcut simțită în trecut din 
cauza apartenenței studenților la nu
meroase organizații de masă. Asocia
țiile studențești stat organizații profe
sionale care prin activitatea lor vor 
Contribui în cea mai largă măsură la 
ridicarea nivelului activității profesio
nale, științifice, cultural-artistice și 
sportive a studenților. In același timp, 
ele se vor preocupa îndeaproape și de 
problemele gospodărești și de asisten
ță socială studențească.

Asociațiile studențești vor putea să 
dezvolte munca cercurilor științifice

studențești, să organizeze conferințe 
tematice, conferințe științifice, sesi
uni de comunicări, olimpiade' științi
fice și schimburi profesionale cu stu
denții din alte țări. Prin cluburile și 
casele lor de cultură, care vor lua 
ființă din acest an, studenții vor putea 
fi informați în legătură cu diferite pro
bleme de literatură, tehnică, filozofie, 
artă. De asemenea, asociațiile le vor 
da posibilitatea să-și folosească în 
chip interesant și atractiv timpul li
ber, dezvoltîndu-și aptitudinile tea
trale, muzicale, vizionînd spectacole, 
audiind concerte și conferințe.

In același timp, asociațiile vor în
lesni legăturile studenților noștri cu 
studenții din alte țări, dînd o largă 
răspîndire schimburilor profesionale, 
cultural-artistice și sportive.

Acestea sînt numai o parte din 
numeroasele acțiuni pe care le vor 
putea organiza asociațiile. Desigur, 
elanul tineresc și inepuizabila iniția
tivă a maselor studențești își vor 
spune cuvîntul și vor contribui la îm
bunătățirea necontenită a conținutului 
vieții tineretului nostru studios.

De curînd, din inițiativa Comitetu
lui Centnal al U.T.M. a avut loc în 
București o consfătuire a delegațiilor 
studențești din întreaga țară. In a- 
ceastă consfătuire s-a ales un comitet 
de organizare a asociațiilor studen
țești din R.P.R. care a primit ca sar
cină să treacă, antrenînd în jurul său 
masa de studenți, la constituirea aso
ciațiilor pe universități și institute.

In aceste zile, în rîndurile studen
ților din centrele universitare ale țării 
se simte o mare însuflețire. Cu toții se 
bucură de condițiile minunate de dez
voltare care li s-au creat prin Hotă- 
rirea Biroului Politic, cu toții sînt

nerăbdători să se încadreze în asocia
țiile studențești. Adînc recunoscători 
partidului și guvernului, întregului 
popor muncitor, care-i înconjoară cu 
o grijă părintească, studenții sînt 
hotăriți să-și manifeste această recu
noștință prin rezultatele tot mai bune 
pe care le vor obține la învățătură, 
printr-o comportare demnă de locul 
însemnat pe care îl ocupă ei în patria 
noastră.

lată de ce acest început de an uni
versitar constituie o adevărată sărbă
toare pentru studenți. Ei sînt hotăriți 
să,facă din asociațiile lor organizații 
de care să fie pe drept cuvînt mîndri, 
care să contribuie din plin la o mai 
înaltă calitate a activității lor pro
fesionale, științifice și culiural-edu- 
oative.

Cadrele didactice manifestă și ele 
un interes deosebit pentru asociațiile 
studențești. Profesorii și conferențiarii, 
lectorii și asistenții văd în aceste aso
ciații viitoare ajutoare de nădejde în 
munca lor plină de răspundere. Cu 
sfatul și cu experiența lor, cadrele di
dactice pot contribui din plin la con
stituirea și consolidarea asociațiilor 
studențimii noastre.

Să muncim cu hotărîre pentru ca în 
acest an școlar, prin strădania noastră, 
să ridicăm nivelul învățămlntului su
perior, să asigurăm înfăptuirea în 
viață a sarcinilor trasate în Hotărîrea 
Biroului Politic ial C.C. a! P.M.R. cu 
privire la îmbunătățirea muncii politi
co-educative în rîndurile studenților !

ION TEOREANU
secretar al Comitetului de organizare 

a asociațiilor studențești 
din R.P.R,

O hotărîre samavolnică 
și ilegala

Cu profundă indignare privesc cadrele didactice din 
școala noastră hotărîrea samavolnică a guvernului de la 

’ Bonn de a interzice Partidul Comunist din Germania, ca 
i ji prigoana îndreptată împotriva o-ganizațiilor progre- 
! siste. Actul monstruos de la Karlsruhe a stirnit cu drept
■ cuvint un val de protest in lumea întreagă. Sentința de 
I interzicere a Partidului Comunist este un atentat indrep- 
j tat împotriva celor mai elementare drepturi ale poporu
lui german, împotriva cauzei păcii. Milioane de oameni

i iubitori de pace care au suferit ororile războiului trecut, 
I provocat de hitleriști, iși ridică glasul protestind cu vehe

mență împotriva fărădelegilor săvirșite de guvernul de la 
i Bonn

Forțele reacționare imperialiste germane sprijinite 
de foștii generali hitleriști au interzis Partidul Comunist 

' din Germania de vest fiindcă acesta luptă împotriva pre
gătirii unui nou război și a remilitarizării și stă în pri
mele rinduri ale luptei pentru unificarea pașnică a Ger- 

. maniei. Existența Partidului Comunist care demască și 
: înfierează acțiunile criminale ale revanșarzilor germani
■ le era o piedică în efectuarea planurilor războinice.

Acestor instigatori la un nou război le spunem răs
picat: „Vă înșelați amarnic dacă credeți că se va repeta 
din nou anul 1933. Roata istoriei nu se mai întoarce. 
Mersul firesc al evenimentelor istorice nu va fi îm
piedicat de nici o forță reacționară. Planurile voastre cri
minale nu le veți vedea niciodată înfăptuite".

Partidul Comunist din Germania, care are la activul 
lui o veche activitate revoluționară, pusă in slujba po- 

' porului, nu poate fi înlăturat printr-o sentință semnată 
l de niște atentatori la drepturile democratice ale poporu-
■ lui german. Partidul Comunist va trăi și va lupta mai
■ departe pentru o Germanie unită, democrată și iubitoare 

de pace. Lupta aceasta va fi dusă cu atit mai mult cu 
cit într-o parte a Germaniei au triumfat ideile socialis
mului și pentru prima dată în istoria poporului german 
s-a creat un stat al muncitorilor și țăranilor.

Ca om, ca cetățean de naționalitate germană al 
R.P.R., protestez cu indignare împotriva actului sama
volnic al guvernului de la Bonn și mă solidarizez cu 
toți oamenii muncii din patria noastră și din lumea în
treagă în lupta pentru anularea sentinței mirșave de la 
Karlsruhe.

IACOB NEUMANN
director al școlii medii mixte cu limba 

de predare germană din Capitală

La mitingul de 

protest al tineretu

lui din Capitala, 

Împotriva interzi

cerii Partidului Co

munist din Germa

nia,

lupta Partidului Comunist 
din Germania

Recenta decizie a justiției vest-ger mane dih Karlsruhe, 
ne amintește alte două încercări de inăbușire a organi
zațiilor muncitorești din Germania.

In 1878, Blsmark, „cancelarul de fier", credea că des
ființează, cu ajutorul legii aniFsocialiste, organizațiile 
oamenilor muncii, abia înfiripate. El socotea că, deși la 
începutul lor, aceste organizații constituiau totuși o 
piedică pentru politica expansionistă pe care o ducea în 
acea epocă imperiul german in plină ascensiune politică 
in urma războiului din 1870.

In 1933, îndată după venirea lui la putere, Hitler în
cearcă să desființeze Partidul Comunist din Germania. 
El îl considera un obstacol în politica pe care o ducea 
spre un nou război.

Actualul regim de la Bonn, pentru a treia oară în mai 
puțin de un secol, încearcă să înăbușe cu forța organi
zațiile muncitorești din Germania apuseană. Politica 
dusă de acest regim, la conducerea căruia se găsesc 
foști naziști notorii și foști generali ‘ hitleriști. arată că 
se urmează din nou drumul apucat de Hitler. In fapt, 
sentința odioasă de la Bonn constituie preludiul pregă
tirii și altor acțiuni menite să dezlănțuie un nou,„răz
boi mondial.

Mișcarea muncitorească germană este însă prea puter
nică și experiența acumulată în lupta anti-hitleristă prea 
bogată, pentru ca noua încercare de a o împiedica în 
acțiunile ei să poată da rezultate. De altfel, în toate îm
prejurările s-a constatat că propagarea ideilor înaintate 
nu poate fi barată prin măsuri polițienești.

încercările lui Bismark și Hitler au dat greș. Fără 
îndoială că noua tentativă a guvernanților de la Bonn 
va avea același rezultat.

Opinia publică de pretutindeni, popoarele lumii urmă
resc cu atenție evoluția acțiunilor politice ale regimului 
de la Bonn și cer anularea deciziei de la Karlsruhe și 
repunerea în existență legală a Partidului Comunist din 
Germania.

Alături de toți oamenii cinstiți din lume, îmi ridic cu 
putere glasul împotriva măsurilor teroriste din Germania 
Occidentală.

Prof. CEZAR PARTENI 
rector al Institutului politehnic 

din București
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Congresul învățătorilor din R.S.S
.TELEGRAMA 1 1

Tovarășului I. Murgulescu,
ministrul învățămîntului clin R. P. R.

Primul congres al învățători lor din Moldova a întimoinat 
mare entuziasm salutul frățesc al pedagogilor din Reoublica Popu
lară Romînă. precum si salutul dumneavoastră personal. In numele 
învățătorilor din R.S.S. Moldovenească și in numele meu personal, 
vă mulțumesc pentru caldele cuvinte de salut si urările de succes 
In activitatea noastră practică.

O fiOUâ

stu-

GAZETA WVAȚAMfNTULUI

tehnizării învățămîntuluiMoldovenească
.tlțui Consitiuîul iț
RÎS.S. Motaoveriești. 
secretarul C.C. al U-T.C-L. al Mol
dovei și alții. La lucrările congre
sului au participat președintele Pre- 
zcdiului Sovteiultu Suprem al J? S.S. 
Moldovenești, I. S. Codița, pre
ședinte'.? Consiliului de Miniștri al 
R.S.S. Moldovenești. G- /. Rud, se
cretarii C.C al P C. al Moldovei 
D. S. GladJu și A. N. Gavrilov.

Delegații la congres au analizat 
situația învățămîntului public di 
reoublica. și-au Imnă-fâșit expe 
rienfa fi și-au arătat părerea i 
toxle probleme e pnncivaie a!e mun
cii școlilor. Gindirea colectivă, că
reia i s-a dai un larg cimp de v- 
pune la congres. • detră uit r. £a- 
sitrue în organizarea inc^țăm r 
bă. Congresul s-a iramiaeais: 
tr-o adevărată' fribană de cri 
pr jic-.p-.z-i și curaroasă a activii 
Minfsîeruiai Invdțdm'nt-jiai. a 
gaaelar locale de uKdșâaâit șc 
școlilor.

Delege!:: la caag-es s-ox 
tuîu-tr didactice a
b'.;cS. cbeminda-le sâ "iAe aaebd 
generai a! muncă pedagogice 
•cate neobosit xatra sa 
ținut ideoiogico-teoret-  c. ■

'i zorea legăturii l-ttre sr-»- 
pîad. aoafra '■noeciorta 
r~.veior didactici sode- 
l e^carez e:ecil 
ă coiedice pase

Vfaruti': ți 
In smele

S. 5. Moldovenească

CT-l

a

pentr* rea. 
rie fi 
slricld a c 
tice penin

cu

O a m e n n a r a v u r i
Om bun“

E. S. Postovoi
ministrul Invăfdmiritului 

din R.

in luna august, sala Teatrului 
moldovenesc de operă, balet și dra
mă ,„4. S. Pușkin" din Chișinău a 
găzduit pe delegații primului con
gres al învățătorilor din Moldova. 
Ei au venit aici in zilele cind oa
menii sovietici desfășoară lupta 
pentru traducerea in viață a Hotă- 
ririlor Congresului al XX-lea al 
P.C.U.S. Cadrele didactice s-au in- 
tiln.it pentru a se sfătui asupra fe
lului cum trebuie să îndeplinească 
în mod concret, în republica lor. 
sarcinile puse de Congresul al 
'XX-lea în fața învățămîntului.

In anii puterii sovietice, culturi 
socialistă a RS.S. Moldovenești a 
înflorit, a crescut bogăția spirituală 
a poporului moldovenesc. Printre 
participanta activi la această revo
luție culturală se numără mii de în
vățători și profesori fruntași. Larga 
dezvoltare a culturii în R.S S. Mol
dovenească este ilustrata de cifre 
grăitoare. In anul 1945, in republică 
erau numai 296 de școli de 7 ani 
și 57 de școli medii, dintre care 
majoritatea erau în orașe. Astăzi 
există 910 școli de 7 ani și 342 de

școli medii, dintre care majoritatea 
sint la sale. Oamenii manai din 
R.S.S. Moldovenească sini pe drept 
cuvint mindri că invățămintul ge
neral de 7 ani a devenit la ei m 
fapt real. In ultimii 5 am, frotir 
de 7 ani au fost absolvite de ltiodXD 
de tineri, iar cele med'i de peste 
25MO In ultimii 12 ani, institutele 
și școlile oedcgogice au pregăt i a- 
proaoe 17.OOIJ de cadre didactice. 
Delegații la congresul invâțâioriior 
au arătat cu satisfacție că peda
gogi: au adus o mare conlrîb-i e -'a 
dezvoltarea inzâță-mintului și cul
turii poporului societic. .Aceasta ne 
bucură — au spus ei — și ne însu
flețește sore noi succese in muncd’’.

Referatul .Despre sarcinile dez- 
voitâriî invoțăminiului oubli: jt 
publicâ" a fast prezentat ia cong"es 
de E. S. Postovoi, mînistrxi Ir.zăcd- 
mintului. La discuții au part:.-pal 
lucrători din organele inrzrâ.-îinr-»- 
lui public, învățălori fi proiesor: 
emeriți, profesori lumeriitari, D. G- 
Tkaci, secretarul C C. al Part da n 
Comunist al R.SS. JdoUocenefti. 
rl. N. Crăciun, locfL.orui președ.rv.

șefe c ec«v 
laocXî. t.J»- 
a-ttdsl Co

In anii 
în Timiș 
tut polite 
un număr
denți. Astăzi, in Timișoara, există un 
institut politehnic nr petre facultăți 
un institut medico-farmaceutic. o fa
cultate de agronomie și «na de zoo
tehnie. precum și ua. inUjîu;. peda&o- 
gic cu o facultate de fizică-maternati- 
că. -încep-nd re acesc a« s-a. ip-
ffclțăt jn ca<*ul lustilMtalui pedajr 
șș a facultate de Elfdafie. cu -patru' 
secții: limba literatura romînă ;
limba germană — limba rwnină; 
limba engleză — Emba romînă și Im- 
ha germană —* fantea engleză.

In cadrul noii tacattău se vor pre
găti cadre tinert de Rrotewî pentru 
școteke noastre de căituri generală.

Deși despre înființarea facultății s-a 
aflat tirzru. totnșj la examenul de ad
mitere s-a prezrntat un mare aumăr 
de candMaft Aceasta a dat posibOita- 
tca seiecpOTării ctlar mai bune ele
mente. Avmd cadre didactice cores
punzătoare. nona facsttate va da de- 
Mga- rezultatele așteptate.

Oamenii cărora ■ s-a încredințat 
•oa'ta taodtăți de fifologie din Tî- 
mnai'a an mare* datorie de a fi Ia 
.aajpme* imțiatimi care a dus La a- 
ceasTă nonă creație a regimului nos
tra de democrate popolară in dome
niul invățămMntai Nu ne îndoim că 
ei își rar indepfin; ai succes datoria.

GH. TH GHEORGHIU

ni-M
velului invățămimului ce cuhufBT ge
nerală, pentru lega-ea procesului de

1 Invâțăraint de acavflatea practica.' 
■ Porni»» de la faptul ca ces <na« 

gută cale pentru legarea invățamin-i 
'■ tufai de viață, de predică', o cons.itu- 

h, . w ,a.«. î ■ ■: ■. .
laccce și conducerea școlii a- 
tnare atenție acestei probleme 
pași! in Aceasta G.re^țe i-ad 
aceastd inca ,in *'*ui
predarea unor\d-scițț^ ea 

arematica. ch mia șt ș'.nnțele

O ZI DIN VIAȚA UNEI ȘCOLI PROFESIONALE 
SOVIETICE

La școala profesională nr. i din Moscova. O lec
ție teoretică (sus. stingă); intr-un atelier al școlii 
profesionale (sus, dreapta) ; un colt al sălii de 
gimnastică (jos, stingă); o seară culturală prezen- 
tată de elevii școlii profe sionale nr. 1. Elevele 
Vera Saranțeva și Galina Kovaleva execută o 
polcă (jos, dreapta).

cre.e di 
cordâ o _

farik ia

tizica.' mareniarica. ch: 
naturale, de pildă, cadrele didactice 
s-au «irăanî: m scoau m evidență ie- 
gătura Sint: e problemele teore-ce tra- 
'-axe și aplicațiile lor practice in dife
ri ;e ramuri de activitate productivă.

Din inițiativa ;ovarășei Emilia Ciș- 
mașu. profesoara de fizică, un grup 
de eleve de la aceasti școală au făcut 
apUcatii practice la o uzină din <o- 
calnate unde au învățat, in diferite 
secții, să minuiască o serie de uneke 
și mașini și sa capete astfel deprin
deri pracrice politehnice. La sfirșiail 
anului școlar, aceste eleve erau capa
bile să prelucreze diferite piese desiui 
de complexe. Elevele aceluiași cerc, 
sub îndrumarea unuia din memorii 
comitetului de părinți, au siudiat amă
nunțit construcția motorului de auto
mobil și au învăța: să conducă auto
mobilul. Activitatea tovarășei Cișma- 
Su este bine cunoscută tuturor cadre
lor didactice din orașul și din raionul 
Slatina.

Sub îndrumarea profesoarelor de 
științe naturale, elevele au avut prilejul 
să aplice pe parcela experimentală 
școlară cunoștințele teoretice, sa cape
te deprinderi practicele a efectua lu
crări agricole și să se convingă în 
practică de j ’ „
coie care se întemeiază pe cunoștințe 
științifice.

In cadrul 
și excursii — in deosebi în perioada 
Ge recapitulare finală — la uzina elec
trică și la întreprinderile industriale 
din localitate ca și la gospodăriile a- 
gricole socialiste din comunele apro
piate.

Toate acestea au însemnat anul tre
cut. desigur, un bun început, cu toate 
că problema legării invățămintului de 
activitatea practică nu a constituit o 
preocupare permanentă a tuturor ca
drelor didactice și a conducerii șco
lii, iar diferitele forme de activitate 
în acest sens nu s-au desfășurat pe 
baza unui plan pe școală. întocmit 
dinainte. Din această pricină au 
existat Și unele deficiențe. La lucrări
le practice, de pildă, nu au fost antre
nate decît un număr foarie redus de 
eleve; în organizarea excursiei pe 
școală, de Ia sfirșitul anului școlar, nu 
ș-a pornit de la obiectivele industria
le și agricole care trebuiau vizitate 
etc. Cu toate acestea, munca desfășu
rată în această direcție în cursul anu
lui școlar trecut și în special aceea a 
tov. Cișmașu constituie o experiență 
deosebit de utilă pentru activitatea 
din acest an școlar și, ceea ce este 
poate cel mai important, ea a dat tu
turor cadrelor didactice din școală 
prilejul să se convingă nemijlocit de 
faptul că există posibilitatea organi
zării unor lucrări practice variate, că 
acestea sint necesare și că ele contri
buie la ridicarea nivelului de pregătire 
al .e e '.ițoț- \ “ s ‘ \,. .. ’

Acunc %v. Elena AcMmesdu.1 Ăi.ec- 
toarea școlii, elaborează împreună cu 
cadrele, didactice un plan amănunțit 

acthita.e pe școală în vederșa fe
rii învățămîntului de activitatea 

practică. Acest plan prevede, pe de o 
parte, ridicarea nivelului științifico- 
teoretic al elevilor prin cunoașterea 
temeinica a bazelor științifice ale 
producției moderne. Aceasta se va rea
liza in cadrul predării disciplinelor 
care stau Ia baza învățămîntului po- 

ihnic — fizica, chimia, matematica 
nțele naturale și desenul — ca și

in
avanrajele muncii agri-

școlii au fost organizate

ce se vor organi- 
indust-iale și a- 

larte, planul pre
tor cu deprinderi 

scrie® prin lucrările prac
tice în atelierele școlare și în între
prinderile din oraș, pe parcela experi
mentala școlară și în cadrul cercuri
lor de elevi, —

In predarea științelor fizico-chimice 
'se va acorda o âtenție mai mare lu- 

C4:. ci a» tea Laboratoarele
vor fi înzestrare mereu cu noi instr.i- 
-menie și apara.e. unde din.re ele con- 
fekțfonaj^ cu i»:jl<jac» proprii de elevi 
sui îndrumarea profesorilor. In tra- 

chestiunilor lecrețjce se va in
sista asupra aplicațiilor lor practice. 
De asemenea, se vor rezolva nume
roase probleme cu conținut practic, 
cuiegindu-se material pentru acestea 
din reviste de specialitate sau direct 
cu prilejul excursiilor la diferite uni
tăți productive.

In predarea matematicii, de aseme
nea. se va stabili o legătură mai sirîn- 
să între cunoștințele teoretice și apli
cațiile lor și se vor rezolva mai multe 
probleme cu conținut practic. In ate
lierul de timplărie ce va lua ființă în 
școală, se vor confecționa instrumen
tele necesare efectuării unor măsură
tori pe teren. Se va stabili o legătură 
mai strinsă între predarea matemati
cii și a desenului.

In predarea științelor naturii se va 
insista mai mult ca anul trecut asupra 
lucrărilor practice, la care vor fi an
trenați nu numai elevi din clasele V- 
VII, ca în anul trecut, ci și cei din 
clasele a VIII-a care, pe baza progra
mei noi. reiau studiul botanicii la un 
nivel mai înalt. In afară de lucrările 
practice pe parcela școlară, elevii vor 
avea posibilitatea 
lucrări practice și 
lui sindical local 
învățămînt. unde 
cum se îngrijesc 
de vie etc. La colțul naturii vii se vor 
desfășura lucrări practice pentru de
terminarea puterii de germinație a se
mințelor. se va studia creșterea forța
tă a cepii, înmulțirea vegetativă a 
plantelor. Se va mări acvariul școlii 
și se vor cultiva noi plante acvatice și 
de cameră.

Dată fiind utilitatea excursiilor 
pentru cunoașterea nemijlocită a pro
cesului dg^oducție, planul pe școală 
preved^j organizarea unor excursii la 
întreprinderea industrială „Oltul" din 
localitate, la uzina electrică, la fabri
cile de cărămidă, de paste făinoase, 
de ghiață, de săpun. De asemenea, 
pentru cunoașterea activității agricole 
se vor organiza excursii la gospodării
le agricole colective din comunele Ci- 
riașov și Curtișoara, precum și la 
S.M.T.-Recia.

In cadrul școlii vor funcționa 
acesta și cîteva cercuri de elevi, 
le vor da acestora posibilitatea 
capete deprinderi practice utile. In 
cercul tehnic se vor repara și construi, 
cu mijloace proprii sau cu materiale 
obținute de la întreprinderile din lo
calitate, apa’ate necesare pentru labo
ratoare. In organizarea acestui cerc 
se va cere și sprijinul unor tehnicieni, 
părinți aî elevilor.

Anul acesta va lua ființă pentru 
prima oară în școală cercul tinerilor 
lțotaniști, la care vor participa elevi 
din clasele a VlII-a. Cu sprijinul unor 
profesori de la școala agricolă din

și-a încetat 
au fost fă- 
2, de către 
pină azi nu

o
o

Fiindcă este „om bun", îl cunoaș
te toată lumea. De altfel, îl găsești 
aproape în fiecare școală. 11 cu

nosc elevii din toate clasele, chiar 
dacă nu-l au profesor. El știe că-i 
socotit „om bun" și ține mult la 
acest titlu, ba chiar face tot ce poa
te ca să și-l mențină. Era deci fi
resc ca să-l cunosc și eu — și încă 
de cînd eram elev. Acum, însă, îmi 
este tovarăș de cancelarie.

De altfel, și dumneavoastră vi-l 
aduceți desigur aminte. Intra in 
clasă, de cele mai multe ori la ju
mătatea orei. Zimbea șiret pe sub 
mustăți și ne făcea discret semn cu 
coada ochiului.

— Ei, ce 2ice(i, să vă mai ascult 
acum?

— Nu, răspundeam noi în cor — 
și domnu’ Mitică sau Petrică (ce 
mult îi plăcea lui să-i spunem așa!) 
ca să ne arate că este ..om bun", 
nici nu ne mai explica: luam „re
petiție". Pentru teze — tot fiindcă 
era „om bun" — nu ne da să în
vățăm toată materia unui trimes
tru, ci numai 3—4 lecții, 'ar în 
timpul lucrării citea ziarul. La sfir
șitul anului nu avea niciodată cori, 
jenți, tot fiindcă era ,x>m bun'. Dar 
ce să-l mai descriu, căci '
aduceți bine aminte.

Din păcate, acest „om 
trăiește, pe iei pe colo, 
Acum îl cunoaștem și mai bine, căci 
stă-in cancelarie cu noi.

La examinare nu-i „exigent ca 
alții" și dacă elevul îndrugă ceva, 
,,merge", iar dacă știe mai binișor 
— nota 5 e gata.

— Ce. o să-i fac acum pe totl 
tobă de carte? — îți spune el, cu 
un aer de superioritate.

Că cerințele profesorului t’ebuie 
să fie la nivelul programei, că nota 
se dă după un sistem bine studiat

acum vi-l

ban'1 mal 
și rstăzi.

de a efectua unele 
pe terenul comitetu- 
al muncitorilor din 
vor putea cunoaște 

pomii fructiferi, vita

anul
care 

să

localitate, părinți ai elevilor, vor fi 
studiate diferite probleme privind dezi 
•voltarea agriculturii, ca de pildă pro« 
blema îngrășămintelor chimice, pro
bleme ale mecanizării agriculturii etc.

In cadrul școlii vor mai funcționa ȘÎ 
un cerc de croitorie, un cerc de foto
grafiat și unul de ornamentație, unde 
elevele vor avea posibilitatea să exe
cute picturi pe mătase, flori artificiale 
etc

O atenjie deosebită acordă condu
cerea școlii înființării unui atelier de 
timplărie. și de mecanică În cadrul 
școlii, dat fiind că atîta timp cît ele
vii nu vor avea posibilitatea să efec
tueze lucrări practice în ateliere, nu 
poate fi vorba de realizarea pe deplin 
a învățămîntului politehnic. Sălile ne
cesare atelierelor au și fost pregătite. 
Insă instrumentele și aparatele nece
sare, cu toate că pot fi procurate de la 
o școală de ucenici care 
activitatea și cu toate că 
găduite școlii medii nr. 
secția de învățămînt, nici
au fost încă puse la dispoziția școlii. 
Chiar în cazul cînd tov. Nicolae Albu, 
șeful secției de învățămînt, își va ține 
făgâduiala și instrumentele și unelte
le vor fi transmise pină la 15 septem
brie. atelierul nu va mai putea fi pus 
în funcțiune odată cu începerea noului 
an școlar, ci mai tîrziu. După cum se 
vede, inițiativa colectivului de profe
sori de la școala medie nr. 2 nu a fost 
sprijinită cum trebuie de conducerea 
secției raionale de învățămînt.

De altfel, se pare că în general pro
blema politehnizării nu preocupă sufi
cient pe tovarășii de la secția raiona
lă de învățămînt.

Este pentru toată lumea bine cu
noscut faptul că în Hotărîrea partidu
lui și guvernului cu privire la îm
bunătățirea învățămîntului de cultură 
generală se recomandă ca întreprinde
rile industriale și agricole să ia în 
patronare școlile de cultură generală 
în vederea legării învățămîntului de 
producție și pentru sprijinirea mate
rială a unităților școlare. Pentru ca 
acesț sprijin să fie asigurat, este însă 
necesar să se stabilească o legătură 
între întreprinderi și școli, iar aceasta 
trebuie să pornească în primul rînd de 
la organele învățămîntului. Cu toate 
acestea, în orașul Slatina nici pină 
azi nu a fost organizată — așa cum 
s-a făcut în București și în alte multe 
orașe din țară — o consfătuire la 
care să participe conducerile între
prinderilor și ale școlilor și la care să 
se stabilească în mod concret ajutorul 
pe care fiecare școală îl va primi de 
la întreprinderi în vederea politehni
zării. Din această pricină nici pină 
azi școlile din orașul Slatina nu sint 
patronate de întreprinderile din loca
litate, 
există 
școala 
recția
lipsa unui sprijin susținut din partea 
secției de învățămînt.

Activitatea pe care o vor desfășura 
cadrele didactice de la școala medce 
nr. 2 în vederea politehnizării învăță
mîntului va da, desigur, rezul.ate fru
moase, contribuind astfel la ridicarea 
nivelului de pregătire al elevilor, la 
educarea lor armonioasă și multilate
rală.

Iată de ce, chiar acolo unde 
inițiativă, cum este cazul la 
medie nr. 2, activitatea în di- 

politehnizării este stînjenită de

M. CHELARU

și științific întocmit — „asta e alt
ceva" — spune „omul bun" și nu 
fiindcă nu ar cunoaște aceste lu
cruri, ci fiindcă vrea neapărat să-și 
mențină reputația. Din aceleași mo
tive examinează într-o oră toată 
clasa și notele 4 și 5 curg cu du
iumul, deși la începutul trimestru
lui i-a „speriat" puțin pe elevi. Ei 
știu însă că el „a glumit" și că 
pînă la urmă tot nu lasă pe nimeni.
Cu un șir de 2 și un singur 3 dă 
nota 3 — tot ca să arate ce ort de 
ispravă este și la nevoie mai roagă 
și pe alți colegi ,„să ajute" pe Po
pescu sau pe lonescu.

— Mă, e cam leneș el, dar e sim
patic și merită să-l trecem clasa
ți auzi spunind adesea, la sfirșitul 
anului școlar. Este „sincer și dezin
teresat" acest om de treabă — dar 
are grijă să-i comunice iui Ionescu 
sau Popescu ajutorul dat — poate o 
să-i folosească asta odată, la ceva.

La orice abatere disciplmară este 
împotriva pedepsei — dar nu pen
tru că ar fi dispus să înlocuiască

pedeapsa cu un efort in munca edu. 
cativă — ci pentru a afla elevii că 
tot el este „tatăl lor".

Unii elevi mai răutăcioși spun 
chiar că și la lecții — din aceleași 
motive — discută uneori cu elevii 
despre profesorii „răi". Așa e și 
mai ușor să scoată in relief cit de 
„bun" este el. El este „prieten " cu 
elevii cu creasta de cocoș sau ca 
pantalonii ca burlanul, cu „băieții 
simpatici" din clasele mari. Dacă 
vede pe stradă vreunul fumind sau 
purtindu-se necuviincios, a doua 
zi... îl sfătuiește să ocolească cen
trul- ■

Acum cred că și dumneavoastră 
recunoașteți că „omul bun" mai 
trăiește și poate chiar că știți mai 
multe despre el decît mine. Nu a- 

’ ceasta interesează însă. Trebuie să 
punem umăr la umăr și să-i des
chidem bine ochii. Dar să nu in- 
tî'Ziem. Un fost elev al lui mi-a 
spus zilele trecute că abia acum 
își dă seama cit rău i-a făcut 
„omul bun" și ce rău ar fi fost 
pentru el in viață dacă ar fi fost 
mai mulți „profesori buni".

Este adevărat că .. . _ 
tate", dar să nu vă mire faptul că 
el însuși se consideră cu adevărat 
o raritate — un director cum nu 
găsești oriunde. Să vi-l prezentăm 
insă — și să se uite cit mai mulți 
la el. Poate că — cine știe — unii 
vor observa chiar că-i seamănă.

Eu l-am cunoscut la un început 
de an școlar. Cu un aer grav, cu o 
voce solemnă (cp să arate omul 
J-i director), a intrat in cancela

rii și s-a prezentat: ,,Directorul șco
lii; vom avea plăcerea să lucrăm 
împreună". Și, ca să facă intr-ade-

Directorul dte
este o ,rari- văr plăcere „colegilor" (așa hfe spu

nea el la început) a și ținut 0 șe
dință a consiliului pedagogic. O șe
dință fulger — de 2—3 ore — c# 
să-și expună omul programul. Și 
în primul rînd. a făgăduit că „el" 
nu va fi ca predecesorul său. Va 
ține ședințe puține, scurte'și opera'- 
live, va împărți just sarcinile școlii, 
va rezolva toate problemele școlii 
in colectiv și prin colectiv etc.,,etc. 

Și ca să arate cît de mult pre. 
țuiește mutica in colectiv, a și alcă
tuit un colectiv ca să-i facă planul 
de muncă. Și ca să nu spună „co

legii" că s-ar autoevidenția, foarte 
rar puteai citi in planul de muncă 
al școlii că ar răspunde de vreo 
oroblemă. Ba este atlt de pătruns 
de importanța muncii in colectiv, că 
țoale sarcinile directorului le-a re
partizat tot unor colective. Raportul 
școlii se face în colectiv — inii 
lucrează, iar directorul semnează; ■ 
la ședințele la care trebuie să par
ticipe directorul, el se duce odată, 
iar ..colegii" de trei ori. De la pre
miere insă el nu lipsește niciodată, 
ca să nu se rupă de colectiv. Cit de 
grijuliu este directorul nostru pen
tru „personalul din școala lui" o 
dovedește faptul că a hotărit ca 
munca secretarului s-o facă tot co
lectivul, iar secretarul să fie cit mai 
liber, pentru a se ocuna de trebu. 
rile personale ale directorului.

De ce nu protestează nimeni? 
Cind mă întrebați așa ceva, uitați 
că directorul nostru... s-a schimbat. 
Da, nici nu-l mai recunoșteai către 
sfirșitul anului. Și-a adus omul a- 
minte că directorul este conducă, 
torul unic" al școlii. Așa scrie și 
în materialele metodice. Așa a au
zit el și la unele ședințe. Și. ca să 
știe lumea că el este „unicul" în 
școală (așa cel puțin se pare că a 
priceput el), spune cu orice prilej 
„școala mea", „cadrele mele". Iar 
„colegilor", cînd îndrăznesc să ob
serve ceva, le răspunde: dacă nu-ți 
place la școala mea, poți să pleci 
la alta.

Deși este „unic", continuă totuși 
să lucreze în colectiv și nu s-a rupt 
de mase: are în luxosul lui bircu 
3—4 butoane de sonerie și firele ce 
pleacă de la ele îl duc direct în 
mijlocul „subalternilor" (așa ii nu
mește acum pe colegi) care spun 
însă — ce oameni btrfitori! — că 
nu cunosc nici zilele de audiență la 
director, pentru ca nu le-a afișat, ca 
la minister. Unii sint și mai răută
cioși și pretind că între luxul birou.

lui său și curâfema din restul școlii 
ar fi o mare neînțelegere, pe care 
directorul n-o poate aplana fiind
că— n-o cunoaște.

„Nu admit" — răspunde el acum 
adesea la sugestiile „subalternilor" 
iar formula „in școala m.-p eu dași 
ș-dine" a început -£-o repete iot mai, 
des, fiindcă i se pare că sună mai 
frumos, mai impunător.

Chiar dacă este degreoat de ore. 
nu poate totuși să se rupă de elevi 
și-ți mai ia omul citeva ore, indu. 
rind cu stoicism „clevetirile" celor 
care îl acuză că astjel lasă pe alții 
cu catedra incomplectă. Și fiindcă 
este om săritor la nevoi’e altora, 
îl mai găsești cu citeva ore și pe 
la o secție serală, pe la cite-o școa
lă profesională. In schimb îl intil- 
nești mai rar în propria lui școală 
Umblă după treburi Ce să-i faci- 
trebuie să bată drumurile pe unde 
simte el că e nevoie, ca să rămină 
cit mai mult director (de altfel, 
scrie și în materialele metodice că 
e bine să ai continuitate in 
muncă—).

Fiind însă copleșit de treburi, a 
obosit omul și... a început să-l lase 
memoria. A uitat tot ce a promis 
la începutul carierei de director A 
uitat chiar că ședințele de consiliu 
pedagogic se (in lunar și el 
le (ine săptămînal — ca să 
aibă prilejul să-și pună cit mai 
des la punct subalternii. Și to
tuși, cite nu uită să discute la a- 
ceste ședințe: despre procesul de 
învățămînt, despre munca educati
vă, despre munca metodică, des
pre... lipsurile lui etc., etc. Să nu în
drăznești însă să-i pomenești de 
vreuna, că iese bucluc: imediat îți 
aduce aminte că el e conducătorul 
unic, că el „răspunde de tot ce se 
întîmplă in școală". Aici însă are 
dreptate: va răspunde de tot ce 
face.
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Cum mă pregătesc pentru munca 
la clasa I-a

In anul școlar care începe voi Con
duce clasa I-a. îmi dau seama că de 
succesul pregătirii copiilor în clasa I-a 
depinde In mare măsură activitatea 
școlară de mai tîrziu a acestor copii 
și de aceea m-am străduit încă din 
vacanță să asigur condiții cît mai 
bune, pentru desfășurarea muncii in- 
sirmjtiv-educative cu copiii care pășesc 
pentru prima dată în scoală.

Pentru ei începe acum o viață nouă, 
viața de școlar. Un început bun asi
gură condiții optime pentru dezvolta
rea activității școlare ulterioare.

Peste cîteva zile elevii din clasa 
I-a vor face cunoștință pentru întîia 
oară cu un regim de muncă organi
zată, care pretinde eforturi susținute 
din partea lor. Odată cu transmiterea 
cunoștințelor trebuie să le formăm 
acestor copii și primeie deprinderi de 
muncă și de bună purtare.

încă din luna iunie am luat 
cu educatoarea grădiniței de 
cartierului, pentru a cunoaște
torii mei elevi și pentru a primi pri
mele informații pedagogice despre po
sibilitățile de dezvoltare, despte 
tarea lor etc. Aceste observații 
consemnat într-uti caiet, iar prima 
verificare am făcut-o cu prilejul 
scrierii copiilor in școală, stînd 
vorbă pe îndelete cu fiecare.

Am studiat programa și manualele 
clasei I-a și am consultat Ia cabfnetul 
pedagogic al orașului materialele cer
cului pedagogic al învățătorilor ace? 
tei clase. Am putut trage unele 
învățăminte din, experiența lor D'e a- 
semenea. am consultat la biblioteca 
clubului sindical literatura pentru co
pii, alegîndu-mi poezii, povești, bas
me, snoave, ghicitori și proverbe pe 
care le voi folosi la lecții.

Pe baza acestor materiale îmi pre
gătesc în amănunțime și cu multă 
grijă planurile activității zilnice cu

contact 
copii a 
pe vii-

pur- 
le-am 

lor 
în
de

copiii în primele săptămîni de școală.
Am început din timp confecționarea 

materialului didactic, pregătindu-mi 
desene care înfățișează diferite scene 
din poveștile pe care le- voi face cu
noscute copiilor tablouri colorate re- 
producînd momente din viata copiilor 
în vacanță și în primele zile de școală 
precum și tablouri întățișînd diferite 
animale, un loto cu 64 figuri, mate
rial didactic pentru învățarea cifre-» 
lor, literelor etc.

Mă preocupă în mod deosebit pre
gătirea activității educative. Se vor 
întîlni în curtnd în clasa mea, pen.ru 
a învăța în colectiv, copii din medii 
diferite, cu cunoștințe și deprinderi di
ferite. A face din e> un colectiv activ 
și disciplinat nu e un lucru ușor și 
pretinde o cunoaștere amănunțită a 
particularităților elevilor, o serie de 
măsuri organizatorice adecvate. For
marea deprinderilor de muncă, de dis
ciplină, de curățenie, ordine, punctua
litate, etc. va constitui pentru mine o 
preocupare de căpetenie Primele săp- 
tămîni le voi folosi îndeosebi pentru 
asigurarea unui regim sănătos de 
mutică. In această privință mă ajută 
cu folos cartea recent apărută „Mun
ca educativă la clasa l-a" 
nova.

Acum, în zilele dinaintea 
cursurilor, 
mei elevi, 
ședință cu 
importanța 
necesitatea
toate privințele, pentru a asigura re
zultate cît mai bune. Mă străduiesc 
împreună cu părinții să organizez 
astfel prima zi de școală încît aceasta 
să rămînă în amintirea copiilor ca o 
zi deosebit de frumoasă, de bogată.

ck Adria-

îi vizitez
In curtnd

părinții
primului
de a ne pune de acord în

începerii 
pe viitorii 

o 
arătîndu-le

acasă
voi organiza 
lor.
an de școală și

ION ALBESCU 
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In legătură cu nivelul cunoștințelor 
de liniha romină

școlilor
Analiza rezultatelor concursului de 

admitere in universități și institute 
interesează deopotrivă cadrele didac
tice din în.vățăniintul mediu, ca și pe 
cele din învățămîntul superior; pe cei 
dinții pențru o noua ve.ii.care u .v- 
zultatelor muncii lor, pe cei din urmă 
pentru a cunoaște pregătirea tineri.or 
cu care vor lucra de acum înainte. Nu 
este în intenția și nici in puterea 
noastră să prezentăm o situație atu 
de amănunțită îneît să-i scutească de 
etortul unei cercetări pe toți cei inte
resați în această problemă. Credem că 
mai ales Ministerul învățămîntului 
trebuie să întreprindă unele cercetări 
care să urmărească nu numai cu
noașterea generală a situației, ci și 
unele aspecte de amănunt, atît pozi
tive cit și negative. Dacă ar li să sf 
ajungă la cunoașterea centrelor care 
trimit candidați bine pregătiți și încă 
ar fi un lucru util pentru a se studia 
experiența școlilor din aceste centre.

Nu vom putea aduce îij discuție de
cît cîteva din problemele sugerate de 
probele scrise și orale de ia Faculta 
tea de filologie a Universității „C. I.. 
Parhon" și de probele scrise de la 
stitutul agronomic „N. Bălcescu" 
București.

•
 Putem spune, ca o observație 
nerală, bazată pe cercetarea unui 
măr destul de mare de luCi" '

ale absolvenților
medii

înlăturarea supralDcărcării. țț elevilor 
condiție a succesului muncii $

Pentru o mai bună desfășurare
a muncii școlilor și secțiilor serale

In- 
din

ge- 
nu- 

- măr destul de mare de lucrări scrise 
(peste două mii), ca și pe cunoaște
rea multa; răspunsuri orale — că 
mulți dintre candidații care s-au pre
zentat anul acesta la concursul de 
admitere în învățămîntul superior 
stăpinesc temeinic cunoștințele pre
date în școala medie. Dar, alături de 
cei buni, mai avem încă o serie de 
candidați slab pregătiți.

La Facultatea _
scrisă a cjtprins două subiecte de 
teratura, la alegere. Nu s-a dat și 
subiect de limbă la gîndul că se 
putea face o verificare minuțioasă 
oral. Personal nu sintem de acord 
aceasta. Ne-ar fi interesat și nivelul 
cunoștințelor de limbă al celor care 
n-au mai ajuns la proba orală. La In
stitutul agronomic, candidații au avut 
de tratat, la proba scrisă, două su
biecte obligatorii, dintre care unul de 
limbă. Aici, subiectul de literatură a 
fost limitat la o singură operă și nu
mai la un anumit aspect (de exem
plu : „Critica socială în „Scrisoarea 
III" sau în „împărat și proletar" 
„Critica școlii burgheze în „Un peda
gog de școală nouă").

S-a observat că acei candidați care 
au tratat bine subiectul de limbă au 
tratat de asemenea bine (cel puțin 
sub aspectul formei) și subiectul de 
literatură. Un candidat care a tratat, 
la gramatică, valoarea stilistică a 
textelor, locul verbului de declarație 
în vorbirea directă și deosebirea din
tre vorbirea indirectă și propoziția 
completivă, s-a exprimat astfel în 
proba de literatură: „Măiestrita bogă
ție și prodigioasa diversitate a lexi
cului, forța de sugestie a cuVîntului 
unic și propriu, învăluirea frazei, toa
te sint puse la contribuție pentru a da 
realității un mai pregnant accent". Și 
exemplele pot fi înmulțite.

Din lucrările scrise se constată 
greșelile de ortografie, ca și cele 
punctuație sînt, în general, destul 
rare, iar ortografia nouă, în mare 
parte, însușită. Totuși, se alocuri ma' 
apar undele greșeli. Am în.îlnit astfel 
grafii ca: petagog, poizie, înpărat, es- 
primat, expluatatori etc., sau din ter
minologia gramaticală: conjucții, pro- 
piu, ajectiv, articul etc. Se mai fac 
unele 
greșeli 
ticol, 
greșeli 
la folosirea prepozițiilor și a locuțiu
nilor prepoziționale, precum și greșeli 
de topică.

Deși textele de analizat au fost 
destul de ușoare, o serie de candidați 
n-au putut trata mulțumitor subiec 
tele de limbă. S-a constatat că unii 
candidați nu cunosc noțiunile de su
biect colectiv și multiplu, nu și-au în
sușit terminologia științifică de spe
cialitate.

In tratarea subiectelor de literatură 
am putut întîlni lipsa de proprietatea 
termenilor, expresiilor, tautologii sau 
caracterizări sui-generis, precum: stil

de filologie, proba
li
un 
va 
la 
cu

că 
de 
dr

greșeli în folosirea virgulei, 
de morfologie privitoare la ar
ia întrebuințarea timpurilor, 
de sintaxă privitoare la acord,

Sintem în pragul noului an școlar. 
Pregătirile materiale pentru deschi
derea în bune condiții a cursurilor 
sînt aproape terminate. Dar pentru 
succesul muncii noastre în noul an 
școlar nu sînt suficiente numai pre
gătiri materiale — este necesară și o 
temeinică pregătire pedagogică. In 
această privință — a pregătirii peda
gogice — un rol însemnat trebuiau 
să-1 joace lucrările consfătuirilor ra
ionale. Cum stau însă 
acest punct de vedere. 
Brad ? Din păcate, nu 
că lucrările consfătuirii 
nostru au constituit 
pentru învățători și profesori.

Incepînd cu pregătirea și organiza
rea acestei consfătuiri și terminind 
cu ședința plenară de încheiere a ei. 
parcă toată activitatea noastră a fost 

. străbătută de o apatie și oboseală 
generală. Această situație se poate a- 
tribui în bună parte lipsei de orga
nizare temeinică a muncii.

Nu se poate spune despre colecti
vul secției de învățămînt a raionului 
Brad că nu a avut preocupări in legă
tură cu pregătirea consfătuirii. în
demnurile secției de învățămînt ^-au 
menținut însă la nivelul unor îndru
mări cu caracter general, nu s-a sta
bilit nimic concret. Aproape totul s-a 
lăsat la inițiativa personală. S-a uitat 
însă că această inițiativă trebuie sti
mulată prin îndrumări concrete. De 
aceea, lucrările s-au desfășurat mai 
mult la întîmplare și nu e de mirare 
că, în momentul înscrierii la discuții, 
în sală s-a așternut o liniște peni
bilă.

Lipsa de preocupare temeinică pen
tru organizarea consfătuirii s-a con
statat însă nu numai în neglijarea 
îndrumărilor concrete în vederea des-

lucrurile, din 
în raionul 

putem spune 
din raionul 

un ajutor real

satiric și umoristic, injurii înjositoare, 
discursul oratorului, criticii au criti- 
cat-o, cele mai apogeice culmi. Ceza
rul urmat de suită.

In schimb, mulți candidați au tra
tat bine chestiunea cuvintelor și a 
construcțiilor incidente (a elipsei, a co
ordonării etc), au dovedit ca posedă 
cunoștințe temeinice de istorie lite
rară, de critică literară, iar unii, tra- 
tlnd „Critica școlii burgheze" in „Un 
pedagog de școală noua", au mers 
pîna la trip.a comparație între das
călul bătrîn și sadic din „Mogîldea" 
al lui Vlahuță, „Domnul Vucea" ai 
lui Deiavrancea și sinistrul imbecil 
pedant M. Chicoș Rostogan 
ragiale.

Privitor la desfășurarea 
orale, se poate spune, ca o 
generală și îmbucurătoare, 
servă o mai mare ușurință în expri
mare a candidaților decit in trecut. 
Lectura operelor literare, consultarea 
unor studii valoroase de critică lite
rară au imprimat exprimării lor mai 
multă siguranță, au înlesnit îmbogă
țirea vocabularului lor de specialitate 
le-au mărit posibilitatea de investiga
ție, de cercetare curajoasă a fen^n.t- 
nului literar. La unii candidați s-au 
constatat chiar unele puncte de ve
dere personale. Acest lucru are. in 
același timp, și o latură negativa : 
unii candidați manifestă tendința de 
„a bate apa în piuă", tendință spre o 
vorbărie goală, lipsită de conținut și. 
mai ales, de posibilitatea unei adin- 
ciri.

O sene de candidați nu au dovedit 
capacitatea de a reține problemele 
generale, mult mai importante în în
vățămîntul de cultură generală decit 
problemele de amănunt. Astfel. un 
aspect de o mare importanță pentru 
formarea unei priviri de ansamblu 
este încadrarea faptelor și mai ales 
a scriitorilor in epocă. Unii candidat' 
au putut da multe informații de amă
nunt cu privire la viața și opera un 
scriitor, dar au rămas descumpăniți 
dacă au fost întrebați prin ce se ca
racteriza

al lui Ca-

probelor 
constatări 
că se oij-

I

mulți elevi nu știu cum ia lucreze cu 
cartea, nu știu sa-și c/hnnlecteze cu
noștințele primite în clasa cu materiai 
cules ara uter aiura suplimentara, nu 
și-au format deprinderea de a-și în
suși cunoștilje și la matf lâiepen 
dent.

Învățătorii și profesorii au datoria 
să înarmeze pe elevi inca din primii 
ani de școala cu deprinderea de a 
lucra cu cartea. In cadrul discuțiilor 
de ia consfaisiriie raionale din orașul 
Deva. tov. Olga Savu a aratat cum 
î-a obișnuit pe elevi să folosească 
manualul, chiar in cazul cind ci 
tințele comunicare au fost destul 
compiecte Cînd constată la 
ficarea cunoștințelor ca el 
rezumă numai la notițe, 
intervine ți pune pe elev 
probleme care n-a 
fițe. dar există in manual, 
pentru a-i 
manualul 
noi te 
rite pas 
tenția e

nși

Este lucru știut că încărcarea elevi
lor cu sarcini care depășesc puterea 
lor de cuprindere și oe pătrundere 
duce in mod categoric la scăderea 
randamentului in munca, la oboseala 
și surmenaj. Din păcate, catar si pe
dagogi cu o bună orientare profesio
nala nu sini consecvenți in activitatea 
lor practica, in respectarea particuiar,- 
tâțiior de vîrsiă aie elevilor și a prin
cipiului accestoiiitații. Faptul acesta a 
contribuit, de sigur, la slaba pregătire 
a unora dintre eievii școlilor noastre.

Prevederile in legătură cu revizui
rea duratei școlarității, a pianurdor 
de invățamini, a pragi ame.or șco
lare — cuprinse in Hotarirea partidu
lui și guvernului cu privire la iinou- 
îutațirea invățaiit.n.ului ne cunura 
generală, măsurile ce se iau pentru 
transpunerea in viață a acestor preve
deri vor contribui nesigur in moa elec
tiv la evitarea supraîncărcării eievi- 
lor Astfel s-a dai o mai mare atenție 
întocmirii planurilor de invățam-nl 
pentru noul an școlar- s-au revizuit 
ușur.ndu-se o parte din programele 
școlare existente, s-au elaborai pro
grame noi care țin seama de nivelul 
dezvoltării psihice a elevilor oin fie- 

, care clasa. De asemenea, s-au eia 
borat instrucțiuni pentru aplicarea 
programelor și manualelor școlare, iar 
ia unele materii s-a trecut ue ia pre
darea liniară la cea concentrică. Edi
tura didactică și pedagogică a revi
zuit in cea mai mare parte StâCC^SÎUtK 1 

; materiei în manuale in funcție de spe
cificul virstei e<eviior ți a ușurat o 
serie de manuale, iniăturind amănun
tele inutile și problemele care depă
șesc nivelul dezvoltării elevitor.

Aceste masuri nu pot duce. insă, ia 
lichidarea totală a supraîncărcării efc- 
vitor dacă nu se intervine iu mod ac
tiv in procesul pedagogic din școala 
Nu intimplător la recentele coăsfâtuiri 

’ raionale ale cadrelor didactice ana 
dintre teme a fost -,buna organizare 
a .ecțiiior — mijloc prin.'.pal oe pre
venire a supraîncărcării elevilor*

Majoritatea participanțiior la discu
ții an subliniat in mod just- la consfă
tuiri importanța bunei organizări a 
lecțiilor in evitarea supra ncărcării 
elevitor. Mai sint. insă, mctte cadre 
didactice care nu țin seama de cele 
mai elementare metode și procedee de 
transmitere fixare și valorificare a cu
noștințelor elevilor In special cadrele 
tinere, tară experiență, sint ten.ate sa 
dea elevilor cit mai multe teme pentra 
acasă. După o sumară comunica; 
o slabă fixare a cunoștințelor se 
la darea temelor pentru acasă, 
această cauză, elevii intlmpina 
greutăți in rezolvarea unor teme 
n-au fost explicate suficient sau 
nici nu au fost tratate in clasă Tii 
și energia pe care le conssmi eterul 
penlru efectuarea acestor tem» il pun 
in situația să nu-și pcată pregăti ir* 
mod conștiincios lecțiile, llnzie teroe 
ramin chiar nerezolvate sau efectuate 
in mod grețit- Neavind timp suficient 
pentru rezolvarea tuturor acestor pro
bleme în comun, în clasă, învățătorul

' sau profesorul trece mai departe. Pro
cesul supraîncărcării crește astfel zii 
nic. iar la sfirșitul anului școlar ne 
tiezim cu lacune serioase Fn cunoștin
țele elevilor, cu rezultate slabe. In a- 
semenea cazuri, lecția a pierdut «nnlt 
din importanța ei ca principală forma 
de organizare a invățămintului» 

Dăunătoare este și întrebuințarea 
unui anumit tipar în structura lecții
lor. pe care unii profesori le organi
zează după o schema stabilită de ei 
odată pentru totdeauna Această pro
blemă. practic, se prezintă sub două 
aspecte. învățătorul sau profesorul 
aplică aceeași schemă pentin toate 
tipurile de lecții, «au și-a stabilit, 
după anumite criterii mai convenabile 
anumite tipare pentru lecții de dife
rite tipuri. Așa procedează de pildă, 
tov. Ludovic Balint din raionul Ifit 
In consfătuire căutind să combată pe 
cei ce folosesc o singură schemă pen
tru toate tipurile de lecții tov. BaFnt 
a ajuns să preconizeze folosirea unor 
șabloane pentru fiecare tip de lecție in 
parte. EI a expus asemenea șabloane 
ca ..modele de urmat* și probabil une
le cadre didactice se vor fi gindit să le 
aplice >n munca tor. Este limpede, in- 

' să. că aceste două procedee s'nt deo
potrivă . de dăunătoare.

O alta cauză a supraîncărcării o 
constituie faptul că mulți profesori 

’ subapreciază în cadrul lecțiilor acti
vitatea de sine stătătoare a elevilor.

| înarmarea lor cu deprinderi de munca 
I independentă. Datorită acestui fapt.

racteriza perioada în care a trăit și 
a creat el. Acestea sint insă cunoș 
tințe care trebuia să facă neapăra' 
parte din bagajul dp cultură al unm 
absolvent al școlii medii, indiferent 
dacă concurează pentru un loc in
tr-o facultate de filologie sau in- 
tr-una d* matematică.

La concursul'de admitere s-a putut 
observa de asemenea, diferența din
tre cunoștințele candidaților care ai 
terminat școala în anul acesta și cel? 
ale absolvenților mai vechi. Aproape 
întotdeauna cei mai noi s-au prezen 
tat mai bine pregătiți. Faptul că nu
mărul greșelilor făcute la acest con
curs este mult mai mic decit in tre
cut și că greșelile sint in generai 
mai puțin grave, ne face să vedem în 
aceasta rezulta.u! imbunâiățirii con
tinue a procesului de învățămînt, dar 
și lipsa de durabilitate a cunoștin
țelor însușite de absolvenții școlilor 
medii în anii trecuți.

Este interesant să semnalăm apoi 
unele centre școlare care dat» candi
dați cu cunoștințe temeinice. Astfel, 
au venit mai bine pregătiți candida
ții din București sau Craiova, spre 
deosebire de cei din Focșani. Galați. 
Slatina etc.

Analizînd cauzele lipsurilor din 
cunoștințele absolvenților școlilor 
medii, constatăm că ele își au izvo
rul, in primul rind, în lipsurile invă- 
țămîntului de cultură generală ară
tate în Hotărîrea C.C. al P.M.R. și 
a Consiliului de Miniștri din iulie 
1956 Nu trebuie să explicăm, însă 
lipsurile, punînd totul pe seama defi
ciențelor care au existat în organiza
rea muncii din școlile medii, in pro
grame sau în manuale. O serie de 
lipsuri se explică 
necorespunzătoare 
dactice, 
gență a

Am 
Rămîne 
temeinică a rezultatelor 
să ducă î.n condițiile noi, create prin 
aplicarea Hotărîrii partidului și gu
vernului cu privire la îmbunătățirea 
învățămîntului de cultură generală, 
la ridicarea pe o treaptă superioară 
a nivelului pregătirii tineretului in 
școala medie.

A. 
GH

Institutul

precum și 
altora, 
prezentat 
ca o cercetare

și prin activitatea 
a unor cadre
prin

di-
lipsa de exi-

doar citeva fapte 
și o analiza 

concursul^

NICOLESCU 
POALELUNGI 

pedagogic București

«i 
ce

complexe pe care tehnica moderni 
li le pune în față.

Este necesar, de asemenea, ca în în- 
vățămîntul seral să se țină o atenții 
evidență a muncii fiecărui elev, astfel 
ca la încheierea trimestrului să nu 
mai existe elevi cu situația școlară 
neîncheiată, așa cum s.a întîmplat 
anul trecut în regiunea Ploești, de 

frec- 
finele 
situa-

țiilor de învățămînt și directorii de 
școli să organizeze o permanentă 
legătură , cu conducerile întreprinderi
lor, precum și cu organizațiile sindi
cale și de tineret, cerîndu-le să aplice 
dispozițiile Hotărîrii Consiliului de 
Miniștri cu privire la școlile pentru 
tineretul muncitoresc și sătesc. Este 
necesar ca, la sfîrșitul fiecărei săptă- 
mini. școlile serale să comunice în 
scris întreprinderilor și instituțiilor 
elevii care lipsesc de la cursuri, pen
tru ca aceștia să fie ajutați să-și îm
bunătățească frecvența — și aceasta 
cu atît mai mult cu cît în unele cazuri 
e'evii lipsesc de la școală fără să fie 
reținuți în producție sau să aibă alte 
motive întemeiate.

Mulți
ș-au preocup;

ibt&U-w
'a cursuri a tinerilor muncitori 
urmau 
lori de 
pildă.
fabrica 
din Timișoara 
?mpul anului școlar și chiar în peri
oada examenelor, în delegații în afara 
orașuiui, i-au reținut la ședințe sau la 
activitățile diferitelor colective spor
tive și culturale. Asemenea procedee 
i-ebuie Înlăturate.

O ateniie deosebită trebuie acordată 
însușirii de către elevi a cunoștințe
lor prevăzute în programele școlare. 
In acest scop, profesorii care predau 
în învățămîntul seral trebuie să fie 
exemplu de punctualitate și temeinică 
pregătire pentru lecții. Se știe că spe- 
cTicul învațămintului seral este cu 
toiul diferit de specificul școlilor de zi; 
de aceea. în școlile serale predarea 
cunoștințelor nu se poate desfășura 
după planurile ițe lecții folosite la șco
lile de.zi. Fiecare profesor care predă 

■ cunoșrin'țe tinerilor muncitori din șco- 
. Iile și șecțijle serale trebuie să țină 

seama de faptul că aceștia nu au la 
dispoziție decit extrem de puțin timp 
pentru studiu individual și, luînd în 
considerare . această împrejurare, să 
asigure însu=lrea temeinică a 
predate chiar în timpul lecțiilor.

Trebuie' combătută cu toată 
rîrea ooncapția profund greșită a 
profesori care apreciază că, deoarece 
absolvenții școlilor serale nu merg în 
îhvățătnîhtul superior, este îngăduită 
o atitudine de indulgență în ceea ce 
privește notarea. Școlile și secțiile 
serale create pentru oamenii muncii 
nu au scopul de a elibera diplome, ci 
de a forma cadre cu o temeinică pre
gătire, capabile să facă față sarcinilor

La 1 septembrie au început în în
treaga țară cursurile școlilor și sec- 
ULo- serale ale tineretului muncito
resc. Și in acesie școli, ca și în toate 
școî e de cultură generală, munca 
instructiv-educativă se va desfășura 
incepînd din acest an în condiții mult 
mai bune decit in trecut, ca urmare 
a aplicării măsurilor cuprinse in Hotă- 
rirea Comitetului Central 
a Consil.ului de Miniștri 
privire ia îmbunătățirea 
lui de cultura generală.

AstîeL în lumina Directivelor Con
gresului al 11-lea al P.M R. s-au e':a 
bora* noi programe școlare, care 
acordă o mai mare atenție ști.nțelor 
naturii și legării procesului de învăță- 
n!ât d- via«â. cte ac.ivita?ea practică.

rccjs șț în .nva’cTH’îi.ui sc.st 
d< itt.k

i, ca in școlile de zi. In locui 
or s-au introdus trimestrele, 
u posib: Iii a .ea unei mai bune 
ir. a materiei de studiu și asi

gura o notare mai justă a cunoșhnțe- 
tor însușite de elevi. Prin elaborarea 
unor noi planuri de invățămîni. apro
bate de Consiliul de Miniștri, s a 
reavzat o mai judicioasâ succesiune și 
repartizare a materiei de învățămim 
pe an- de școlar/.a.e. respcctindu-se 
princ r.ul organizării concentrice 
materiei pe clase. S-a 
acelzși timp, o mai mare stabilitate în 
colet „vele pedagogice și s-a acordat 
un ajntor real cadrelor didactice în 
periecponirez metodelor de predare

Ministerele și întreprinderile care au 
in sistemul tor scoli serale pentru tine
retul muncitoresc au luai o serie de 
3ăsnr. privind kabnnătățirea condi
țiilor materiale in cap se desfășoară 

h școli. Așa, de pildă, la 
din Bțcurești 

trei pavilioane' anume 
serală, iar la Combina- 
„Casa Scinteii" și la 
Tze-dtm" s-au asigurat 
i și mobilierul necesar, 

e școlile serale au bugei 
sint prevăzute sume 

pentru întreținere.

al P.M.R. și 
al R.P.R. cu 
invățămintu-iUOȘ- 

de 
veri- 

- kievul se 
profesoara 

in tata unor 
u fost prinse in no- 

otiatâ.
se ase c 
lecției 

la
je a- 

termeni 
in 

iva- 
lin-

învă-

Toți
face pe elevi să foia 

in comunicarea 
Sivn se refer 

î din manual și atr; 
ilor 

cuprinși in el 
clasă. Folosind 
răța Savu nu 
cârcă pe elevi, 
sușeasez 
predate, le 
lacra indep

La unii profesori se observă o per* 
maneata tendință de a Urgi volumul 
cunoștințelor predate în cadrul lec- 
țâlor, de a depăși limitele programa
tor ți mannaldor. Acest precedes il 
folosesc in deosebi profesorii c> ui: 
multă expeneață. minați de intenții 
d< a da elevitor cunoștințe care să le 
permită <* benă reușită <a exameneie 
de admitere ia școlile medii sau 
institsțnle de invzțam nt super 
Păcatul supra ui care ârii eîevik-r pe

Cu
'a <

prin prej
Din 2IK

mari r m
care țki
care ■na

impui ntJ

asupra tF>or
pe careU expl.c^ 
aceste procedee. to1 
numai că nu supra 
dar ii ajută să-ți 
temeinic cunoștin! 

n^ează deprinderea de a

car.

a
realizau in

ÎB

l
a-

I cantfitttțil' 
nt in numi 
irul <i» ioc»

oii

•*
ASiai-

c: Și

•*

Cătină se?

conducători de întreprinderi 
'"■'nai în anul școlar trecut 

1 unei .frecvențe regulate 
care 

cursurile școlilor Alt' conducă- 
imreprinderi însă, cum sînt, de 
cei de la Atelierele C.F.R., 
de pălării și „Electromotor" 

au trimis elevii în

a tec- 
ir cit 
r prin 

nece- 
a temelor 
* o raă- 
de condu- 
tcuna B-u- 

«ceastă școală. 
■ tcmiînsrta 

limba romîna. 
Ca si limba rusă se întrunesc 

și discută planificarea temelcr pentru 
acasă pentru siptăr 
ața fel ca să nu 
elevi.

O grijă deosebită 
fesțe conducerile de 
perioadă față de fe 
IȚjesc «rariilo <mlan 
lor t . „ 
unele’zile din si 
cârcate cu obiei 
orațiile școlare aa la bază alte crite
rii Becit cele pedagogice și igienice, 
criterii care sint in favoarea strict 
personală a unor profesori. Asemenea 
procedee trebuie • cu aesâvîrșire' jplă- \ 
■ urate. ' " ■ • U 11 i

Ln rol insemnat in evitarea supra- 
ncărcărM elevilor ;l au profesorii diri- 
gin’i Coordenind sarcinile trasate e- 
Ievilor de către toate cadrele didactice 
care lucrează ia aceeași clasă, colabo- 
rnd îndeaproape cu organizațiile de 
tineret n organizarea activității in 
afară de dasâ ți de școaui, profesorii 
dirigir.ți pot crea condițiile pentru o 
însușire temeinică ți conștientă de că
tre elevi a volumului de ; - cunoștințe 
prevăzut de programele școlare.

Problema evitării supraîncărcării e- 
levilor ia lecții este, desigur, mult mai 
vastă ln acest articol n-au fost pre- 
zentaîe decit cițeva aspecte O. analiză 1 
minuțioasă a eaazălor care delewrtaă ț 
supraîncărcarea elevilor la lecții în 
fiecare școală poate duce la stabilirea ! 
măsurilor celor maj indicate în folo- : 
sul ridicării continue a nis’elului de ! 
cunoștințe al elevilor școlilor noastre. I

pentru a 
sori b-jn 
cerea

ia fîeca 
lecțiilor

“i
îesui e‘< 
□i oda<

Lr.s viitoare, in 
supraîncarce pe

trebuie să mani- 
școli in această 
□! cum se intoc- 

orariile școlare. Experiența ani- 
ecuți a arătat că la multe școli 

ăptăm-Ui sin; supraîn- 
cte m«i grele. Adesea

M V1ȘAN

vm "«e August' 
s-aa'cbns’rfcit 
pentru țccala 
tui t»'.:graf< 
uzinele .„Mzo 
să’ite de clas 
Xor:ape ta
propria in cai 
disiribaite special 
reparații, mobilier și material didactic.

CoiBiietul Central 
Muncitorilor din învățămînt. 
analizat de curind 
serale, 
vede o 
menite 
muncii 
rate in aceste școli.

In același timp, numeroase 
învățămînt acordă o mai mare atenție 
școlilor și secțiilor serale pentru tine
retul muncitoresc, 
învățămînt ale 
Galați, Stalin, ca 
mint a Capitalei, 
bună încadrare a școlilor serale, repar. 
iizindu-le profesori fruntași. Folosind 
din plin țoale aceste condiții, mult îm- 
bunătățile față de anii trecuți, direc- 
tOriji . școlilor, serale au datoria sa și 

i iih’ensnfce mtincă, să ia toate măsu
rile pentau a asigura o desfășurare 
justă și rodnică a activității instruc- 
liv-educative.

Astfel, trebuie să se 
la început o deosebită 
regulate la cursuri a 
jarea acestei probleme 
la rezultatele slabe la învățătură, la 
pierderea unui mare număr de elevi. 
Așa s-au petrecut lucrurile, de pildă, 
în anul școlar trecut, la școlile și sec
țiile serale din regiunea Craiova. Pier- 

fderi, d£ felevj,. adesea^ din lipsa de 
preocupare atenua a directorilor de 
școli și din lipsa de control a. secțiilor 
de învățămînt, s-au înregistrat în 
anul școlar trecut și în regiunile 
Hunedoara și Cluj.

Pentru preîntîmpinarea unor astfel 
de situații este necesar ca șefii sec

celor

O consfătuire care nu a dat roade
fășurării lucrărilor, ci și în nepăsarea 
față de asigurarea unor condiții ma
teriale cît de cit potriviie pentru a- 
semenea lucrări. In adevăr, în zilele 
de .25 și 26 august, ședințele plenare 
s-au ținut într-o sală din subsolul 
localului grupului școlar minier. Cu 
toate că în același local se află și 
alte încăperi mai corespunzătoare, or
ganizatorii consfătuirii s-au mulțumit 
cu ceea ce li s-a dat aci, afișînd în 
schimb pe perete lozinca „cere omu
lui mult, dar arată-i și respect'. Cînd 
cîțiva tovarăși au criticat lipsa de 
grijă a organizatorilor consfătuirii, 
tovarășul inspector Cîrstoiu ne-a a- 
runcat în plină ședință ocara : „atita 
ați meritat". Credem că este necesar 
să se ia măsuri grabnice și hotărîte 
împotriva unor asemenea atitudini.

Trecînd la analiza sumară a celor 
două referate prezentate de secția de 
învățămînt în ședințele plenare, nu 
putem spune că acestea nu au avut și 
ele lipsuri. Nu au cuprins o parte 
însemnată din activitatea cadrelor 
didactice, ca, bunăoară, alfabetizarea, 
colaborarea cu părinții, munța direc
torului și a dirigintelui, colaborarea 
cu organizațiile de U.T.M. și pionieri 
și munca culturală. Totuși, ele au 
oglindit unele aspecte ale muncii, 
mai ales cu privire la predarea cu
noștințelor. Dacă aceste referate ne-ar 
fi înfățișat însă mai puține genera
lități și principii de muncă și ne-ar 
fi arătat în mod concret felul în care 
anumite cadre au aplicat aceste prin
cipii, referatele ne-ar fi fi fost în- 
tr-adevăr de un real folos in problema

învățămintelor anului școlar 1955 — 
și a folosirii acestora pentru ridicarea 
nivelului de pregătire al elevilor ș: 
pentru premtimpinarea supraîncăr
cării lor.

Pentru întocmirea referatelor sec
ției. ca și a acelora pe obiecte, tre
buia strins material concre: din ac
tivitatea tuturor școlilor din ra.on In 
această privință s-ar fi putut cere 
dări de seamă de la directori, care 
să fie verificate pe teren de către 
organele de control. De un real fo
los ar fi fost în legătură cu alcătui
rea referatelor și activitatea cabine
tului pedagogic de pe lingă secție 
Lucrurile nu s-au petrecut insă așa. 
Secția de învățămînt și cabinetul pe 
dagogic nu s-au străduit sa cunoască 
aspectele concrete din munca școlilor 
și nici comitetul sindical nu le-a spri
jinit așa cum ar fi trebuit.

Cît despre discuții, ele au 
general anemice și — în afară 
excepții — s-au menținut .ia 
vel scăzut. Unii tovarăși au 
tribuna consfătuirii pentru a 
chestiuni personale. Aceasta 1 
de mirare dacă ne gîndim la felul 
cum au fost pregătite iucrările.

Totuși, și din discuții s-au putut 
desprinde unele aspecte reale ale 
muncii noastre în legătură, bună
oară. cu politehnizarea învățămîntu
lui, cu străduințele de îmbogățire a 
vocabularului elevilor, cu greutățile 
întîmpinate în această privință.

In munca pe secții s-a resimțit și 
mai mult lipsa de organizare a lu
crărilor consfătuirii. Referatele pe

fost în 
: de mici 

un ni- 
1 folosit 

aborda 
nu este

56secții au fost, în bună parte, lipsite 
de material documentar. Și aci discu
țiile au fost sub nivelul așteptărilor, 
iar unele cadre s-au mulțumit cu o 
participare pasivă, fo mala la lucrări.

Materialul didactic' expus a fost mă 
puțin, iar silințele cadrelor noastre 
didactice mai slab ilustrate în acest 
material decit la consfătuirile piece 
dente.

Concluziile prezentate de către to
varășul Emiiian Riscuța. șeful secției 
de invățămînt. ne-au lăsat în buna 
parte impresia unei răfuieli cu cei 
care au găsit că secția și- referatele 
prezentate, de ea ar piai ti avut și 
unele .«pșuri. Jn țasțme.ya imjreju 
rări, gFeu se vor mv. găsi cadre care 
să se înscrie pe 
afară de acele care^- gJSesc ca'«în
treaga noastră munca e vrednică nu 
mai de laude. Cu grija permanentă 
de a menaja sensibilitatea prieteni
lor, însă, nu vom putea înlătura gre
șelile ce se pot strecura in munca 
noastră.

Ne am fi așteptat ca tovarășul Ris- 
cuța, în concluziile sale, să fi lămu
rit anumite controverse ivite cu pr.le- 
jul discuțiilor. Aceasta însă nu s-a 
întîmplat. Așa, bunăoară, nu s-a schi
țat nici măcar o conturare a sarcini
lor legate de atît de importanta și încă 
insuficient lămurită problemă a poli- 
tehnizării învățămîntului. Tov. Ris- 
cuța n-a luat poziție nici în problema 
îmbunătățirii scrisului elevilor noștri 
ci, dimpotrivă, a dovedit că o sub- 
apreciază.

al Sindicatului 
care a 

munca școlilor 
a elaborat o hotărîre care pre
scrie de măsuri importante, 
sâ vină efectiv în 

instruciiv-educative
sprijinul 
desfășu-

secții de

Astfel, secțiile de 
regiunilor Bacău, 

și secția de învăță- 
au realizat o mai

acorde chiar de 
grijă frecvenței 
elevilor. Negl:- 
a dus în trecut

Nimeni nu este îndreptățit să afirme 
că in școlile din raionul Brad nu se 
muncește și câ munca aceasta nu a 
dat unele rezultate frumoase. O ilus
trare a rezultatelor muncii cadrelor 
didactice — mai cu seamă a celor ce 
trudesc în condițiile grele ale peri
feriilor raionului — o constituie suc-, 
cesele obținute în acțiunea de școla- 
fiza-re, S'au obținut o serie de rezul
tate pozitive și în înarmarea elevilor 
cu cunoștințe și deprinderi. Totuși, 
munca in această privință este nesa
tisfăcătoare. Ne-o arată aceasta, în 
deosebi, notele slabe primite de unii 
elevj la examenul de admitere în 
c'.asa a VUI-a, mai ales la limba ro- 
rnînă și la matematică, precum și. si
tuația absolvenților clasei a X-a care 
s-au prezentat la concursurile de ad
mitere în învățămîntul superior. ,

i aceste. probleme hrf «tlțoșif 
să* discutăm ,1a consfătuire, înspre re-

■ ț&lyifay Ipf .'ar fi trebuit să se orien
teze secția de învățămînt. Ea a lăsat 
insa, așa cum am mai arăiat, ca lu
crurile să se desfășoare la întîm
plare.

Secția de învățămînt a raionului, 
directorii școlilor noastre și noi toți — 
învățători și profesori — avem dato
ria să facem eforturi serioase penlru 
a îmbunătăți munca instructiv-educa- 
tivă în noul an școlar. Datorită Ho- 
tărîrii partidului și guvernului cu pri
vire la îmbunătățirea învățămînlului 
de cultură generală avem acum con
diții mult mai bune de muncă decît 
în anii trecuți. Sîntem daiori să folo
sim 'din plin aceste condiții, să pu
nem toată munca noastră în slujba 
instruirii și educării copiilor patriei.

COSTIN VASILE 
profesor la școala medie 

mixtă 'din • Brad : ' •*♦

hoiă-
unor

pildă, unde din 2.821 de elevi 
venii în luna septembrie, la 
pătrarului 1 325 elevi nu aveau 
ția încheiată.

Pentru antrenarea elevilor la
țătură și pentru realizarea disciplinei, 
în școlile serale vor trebui să fie larg 
folosite comitetele de elevi, să se 
organizeze consultații săptămînale, să 
fie stimulați elevii merituoși. Comite
tele de elevi pe clase și pe .școală tre
buie să devină un element activ, un 
sprijin real în munca diriginților șt a 
directorilor de școli și nu un simplu 
organ formal, așa cum a fost acela 
care a 
secția 
Cluj.

Printre elevii învățămîntului. seral 
se găsesc numeroși membri' ai organi
zațiilor U T.M. și ai conducerilor aces
tora. Utemiștii trebuie să dea școlii un 
ajutor prețios, să exercite o influență 
importantă asupra colegilor lor. La 
rîndul lor, directorii trebuie să-și asi
gure sprijinul organizat al acestor 
elevi, atît în ceea ce privește mobili
zarea întregului colectiv al clasei' la 
învățătură, cit și în ceea ce privește 
frecvența regulată la cursuri.

Este bine ca secțiile de învățămînt, 
împreună cu comitetele sindicale ale 
muncitorilor din învățămînt, să orga
nizeze consfătuiri de producție cu. 
directorii școlilor serale și cu organi
zatorii de grupe sindicale din aceste 
școli, iar în orașele mai mari, ca 
București, Cluj, Orașul Stalin etc., să 
se organizeze consfătuiri pe speciali
tăți cu profesorii care predau în șco- 
Iile serale. La aceste consfătuiri tre
buie să fie analizată pe larg și oît mat 
concret activitatea cadrelor didactice 
și rezultatele ei și să se ia măsuri 
pentru îmbunătățirea muncii.

Toți cei care răspund de munca șco
lilor și secțiilor serale pentru tinered 
tul muncitoresc trebuie să-și încordeze 
încă de pe acum, din primele zile de 
cursuri, toate eforturile pentru a ridica 
procesul instrucitv-educaliv la un 
nivel cit mai înalt, pentru a asigura o 
cît mai temeinică pregătire culturală 
a oamenilor muncii.

DUMITRU IONESCU

funcționat anul trecut ipe lingă 
serală a școlii medii nr. 5 din

♦

♦♦
4

t

î
♦

♦

Toți cetățenii din.Frătoșița și in 
special cadrele didactice de la școa
la de 7 ani din această comună il 
cunosc pe tovarășul Dumitru Voi- 
cită ca pe un om cu inițiativă. Și,, 
Intr-adevăr, nu o singura inițiativă, 
ci inițiative nenumărate a avut Du
mitru Voicilă de cînd este direc
torul școlii. Secretul succeselor a- 
cestui priceput director a fost asi
gurat întotdeauna de posibilitățile 
lui nelimitate, de. a interpreta ordi
nele și dispozițiile organelor supe
rioare nu „mecanic", ci „creator".

— Frate, nu pot suferi pe cei 
care nu ies din buchile legii și care 
nu pot trăi pe propriile lor picioare
— obișnuia să spună cîteodată în 
cancelaria școlii inimosul director.
— Eu, bunăoară, nu mă las nici
odată Orbit de hîrțoage, eu am ini
țiativă, eu... eu... etc.

— Dar avem numeroși copii ne
școlarizați. Ce s-a făcut pentru a-i 
aduce la școală? — îndrăznea cîte
odată vreun coleg să ridice glasul 
pentru a 'întrerupe avalanșa de 
laude adresată de director pro
priei lui persoane.

— Nu sînt neșcolarizați, sînt re
trași — răspundea sentențios di
rectorul.

— Dar nici n-au călcat pragul 
școlii și nu sînt răci bolnavi și nici 
plecați din comună. După instruc
țiunile primite de la secția de în
vățămînt, copiii neșcolarizați ar fi 
trebuit readuși în...

— Ce instrucțiuni! Ce instruc
țiuni! Instrucțiunile nu trebuie apli
cate mecanic. Eu am avut bună-

slabei pregătiri a elevilor clasei 
a V-a.

— Din cei 20 de elevi prezentați 
la examen, 7 au obținut nota 2.

— Tovarășe director — a spus 
un alt profesor — dacă la numărul 
mare de neșcolarizați se adaugă 
procentul celor care n-au obținut 
note de trecere la examen, riscăm 
să.,se desființeze clasa a Vi-a.

■ Lasă, bre, nu vă mai speriați 
atita, și anul trecut a fost aceeași 
poveste, tot cu clasa a VI-a. și nu 
s-a mai desființat. Am eu grijă de 
toate, dacă voi sinteți complect lip
siți de inițiativă...

Dealtfel, cu privire la inițiativele 
directorului școlii din Frătoșița au 
început să circule zvonuri nelămu
rite, dar compromițătoare. Pentru a 
pune capăt acestor zvonuri, lucră
torii de la sfatul popular comunal 
ca și cei de la secția de învățămînt 
a raionului Filiași, au luat și ei 
inițiativa de a cerceta scriptele 
școlii cit privire la situația anuală 
a elevilor. Cu acest prilej s-a des
coperit că elevii Chira Marin și 
Citirea Damian, care fuseseră de
clarați repetenți în clasa a V-a, 
la sfirșitul anului școlar 1954— 
1955, au fost înscriși in clasa 
Vl-a în următorul an de învăță- 
mint.

In timpul cercetărilor, fiind între
bat ce are de spus asupra celor puse 
in lumină de anchetă, Dumitru 
Voicilă a fost de părere că acestea 
sint „lipsuri mărunte" și a cerut... 
să fie trimis la cursurile de perfec-

I

4;

POCUS.. PROMOVATUS Desen de F. GRONSKI
pentru a-și perfecționa
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♦
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HOCUS,
voință să-i Înscriu in catalog, pă
rinții n-au avut bunăvoință să-i tri
mită la școală. Deci sint retrași și 
pace.

Și anul școlar s-a scurs pe ne
simțite ca discuții asemănătoare 
intrp directâr ți cadrele didactice.

Intr-uni» din zilele lunii iunie, 
cind se făcea bilanțul examenelor, 
tovarășa Maria Naum, profesoară 
de limba rom'mă, a ridicat problema

ționare,
„metodele de muncă".

Sintem in 
lor. Sperăm 
pe Dumitru 
„metodele 
cere a școlii, secția de in-.ă.imint 
a raionului Filiași va avea mai 
multă inițiativă decit pinâ arum.

pragul noului an șco. 
că pent'u a împiedica 
Voicilă să-și aplice 

propriC de condu-

VAL NECULA
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Pentru îmbunătățirea predării limbii romîne

Prin satele raionului 
Fălticeni

Sint în raionul Fălticeni o serie de 
sate mici, izolate, depărtate de căile 

. principale de circulație. Pe vremea 
regimului burghezo-moșieresc, aceste 
sate nu erau cercetate de mărimile ș, 
notabilitățile vremii decit in perioada 
alegerilor parlamentare. In aceste mă
runte așezări omenești domneau ne
stingherite analfabetismul, supersti
țiile și obscurantismul. Sărăcia și 
mizeria In care trăiau oamenii erau 
de nedescris. Școlile — acolo unde 
erau — funcționau în condiții cu de
săvârșire nesatisfăcătoare.

Astăzi, insă, lucrurile stau cu totul 
altfel. La Cotul Băiei se ridică min- 
dră. o școală nouă, construită din că
rămidă, beton și țiglă. Lucrările de 
finisaj ale școlii au fost terminate 
la sfirșitul lunii august și acu-m ea 
este gata să-și primească elevii. Ță
ranii muncitori din Cotul Băiei sint 
minări de școala lor. „Se vede de 
departe și de oriunde" — imi spunea 
o femeie care venea la arie cu doi 
copii de mină, copii care in curind 
vor începe să învețe buchiile in aceas
tă clădire impunătoare.

Nici locuitorii comunei Țarna Mare 
nu s-au lăsat mai prejos. Satul în
treg, în frunte cu organizația de 
partid, muncește de zor pentru con
struirea noului local de școală. ,,Ne-au 
luat-o înainte cei din Cotul Băiei — 
spun țăranii muncitori — dar o să-i 
ajungem din urmă". ,.Ba o să-i și in- 
trecem" — adăugă tovarășii Gheor- 
ghe Moșneagu și Ion Lungu, fru-ntași 
in munca voluntară pentru construi
rea școlii.

V. POPA

Recenta Hotărîre a C.C. al P.M.R. 
și a Consiliului de Miniștri cu privi- 
re la "îmbunătățirea invățămintului 
de cultură generală a stat la baza 
discipular care au avut loc in consfă
tuirile raionale din luna august. Una 
din problemele discutate la consfă
tuiri, a fost cea a evitării supraîncăr
cării elevilor.

Pentru a aduce la îndeplinire hotă- 
ririle consfătuirii cu privire la evita
rea supraîncărcării și pentru a asigura 
însușirea cit mai temeinică a limbii 
romi ne de către elevi, cercul profeso
rilor de limba romină din raionul 
Odorhei a adoptat unele măsuri cu 
privire la îmbunătățirea predării lim
bii romine în școlile cu limba de pre
dare maghiară.

Pentru ca elevii să pronunțe cuvin
tele cit mai corect și pentru accen
tuarea lor justă s-a stabilii ca in noul 
an școlar să se practice pe larg ana
liza fonetică, iar împărțirea cuvin
telor în silabe să fie repetată periodic.

in ceea ce privește îmbogățirea oo- 
cabularului elevilor, eu se va realiza 
prin : întocmirea de către elevi a :o-

Rezultatele muncii pe
Elevii școlii elementare din comuna 

Uda de Sus, raionul Vedea, au fost 
antrenați in tot timpul vacanței de 
vară la efectuarea muncilor agricole 
de vară pe parcela experimentala A- 
ceasta a fost plivită de buruieni, pră
șită de trei ori; legumele și zarza
vaturile au fost plivite și udate la 
timp. Lucririd sub îndruma-ea peda
gogilor Florica Nițescu. Ghetrgri-a 
Crist eseu și Nicolae Popescu eterii 
școlii au folosit cele mai avansau 
metode agrotehnice, respecting ca 
strictețe plănui de lucru întocnut la 
începutul primăverii Au fast inițiale 
întreceri intre grupe, iar in cad'xl 
discuțiilor pe g upe au fast popula-- 
zați fruntașii întrecerii: Teodora Mir- 
găritescu. Floarea Bcd:;eana Viorica 
Manole, Const. Cristescu, Vas; e O-- 
teanu și alții.

Folosind activitatea pe parcela ex
perimentală ca mi doc de educare « 
dragostei elevilor pentru agricultură.

cabularelor alfabetice și tematice, 
repetarea la începutul fiecărei lecții a 
cuvintelor mai puțin folosite și a 
celor mai greu de pronunțat, in
troducerea cuvintelor noi în temele 
date pentru a fi lucrate acasă pre
cum și folosirea lor în cadrul lecțiilor 
de gramatică.

Pentru dezvoltarea vorbirii elevilor 
se vor aplica următoarele procedee: 
conversația după tablouri și dtrpă 
anumite teme anunțate din timp, 
discuții despre excursiile in între
prinderile industriale și in natură, 
urmărirea lecturii elevilor în afară de 
clasă și in afară de școală, lectura 
ziarelor și revistelor in limba -o- 
mina. organizarea corespondenței 
intre elevii școlilor cu limba de pre
dare maghiară și cei de la școlile cu 
limba de preda-e romină, precum și 
introducerea ^ilei limbii romine'.

Aplicind aceste procedee și altele 
asemănătoare, profesorii de limba ro
mină din școlile minorităților națio
nale vor reuși să ridice nivelul pre
dării acestei discipline.

AURORA BARO 

parcela exper.mentală 
cod-e’e didactice de la școala din Uda 
de Sxs au obținut o serie de succese 
care pat constitui ■■ exemplu viu pen
tru ceilalți pedagogi din raion. Spre 
bucuria elevilor și a pedagogilor in 
prezent se recoltează de pe parcelă 
roșii ca o grefate de peste 500 
g-ame. sfecla fura eră are de la 7—8 
tg L* sas. iar porumbul semănat in 
■uibmi dispuse in palpat a dat pe fie
care fir cite 2 și 3 știuleți.

O cantiic:: Jisrmjtală de 'oșă. 
cast -aveți, fasole și cartofi recoltați 
de pe parcelă a fost dndută. iar sa- 
mele realizate «a fost Lnt-ebănțate 
peotme iaf-umusetorea localului școlii.

Mxaca pe parcela erpem mentală a 
țcoih Iii de Sus continua ca a-ctași 
xv.ki. e-evs și cadrele didactice 
'.satiră să obțină <a4 la sftrșd reali
zări tot «fir ae însemnate ca cefe de 
pini aram.

TTTL GHITULESCL

12 ani de la eliberarea Bulgariei
înflorirea științei și culturii naționale

Noi magazine pentru cadrele didactice
Jn ziua de 6 septembrie a.c. s-au 

deschis In orașul Craiova două ma
gazine pentru cadrele didactice; unul 
de confecții șî încălțăminte pentru 
bărbați și femei, iar celălalt de țesă
turi din bumbac și lină. Organizarea 
acestor magazine este rezultatul apli
cării recentei hotărîri a Consiliului de 
Miniștri menită să ccntribuie din plin 
la îmbunătățirea cont'nuă a situației 
materiale a cadrelor didactice prin 
procurarea de mărfuri de calitate și 
în rate. »

In ziua deschiderii. în ambele ma
gazine era multă animație incă de la 
orele 8 dimineața. Responsabilii ma

gazinelor. tovarășii Leon Red'er și 
Alexandru Lupe- nu pridideau ca ex
plicațiile asupra formalarelor ce tre
buiau complectate.

Vtnzătorii. tineri calificați, purtai 
discuții cu clien*ii despre calitatea 
mărfurilor Sumai ia timp de • ort 
aproape 40 de învățători și profesori 
și-au întocmit formularele și a« în
ceput 5ă primească marfa

Pedagogii din orașul Crafora se 
bucură mult de organizarea acestor 
magazine menite să satisfaci nemție 
lor materiale.

I CALIN

O tradiție
La școala de 4 ani din satul Ră- 

țoaia, comuna Bucșani, raionul Tir
goviște, s-a creat o tradiție frumoasă 
in legătură cu primirea noilor elevi 
care pășesc pentru prima oară în 
școală. An de an elevii clasei l-a sint 
primiți sărbătorește, cu daruri și flori.

Anul acesta, învățătorii Maria Se
cară și Leonid Secară de la această 
școală au pregătit de pe acum un 
colț al elevului din clasa l-a. Aici, pe 
o mesuță. se află un abecedar, poze 
diferite ce se folosesc in dezvoltarea 
vorbirii, litere decernate, bețișoare, 
cuburi, cutiuțe, planșe infâțișind nu
merele și alte materiale didactice care

frumoasă
se folosesc clasa l-a. La calfa! ele
vului din clasa l-a se găsesc și ghiaz- 
dănașe confecționate din foi ie po
rumb de către elevii claselor ffl-JV. 
Acum aceste ghiozdânașe sint pcine 
cu jucării și poze, iar In primele zile 
de școală vor fi dăruite copii.o- din 
clasa l-a, care iși pune aid caie
tele și cărțile pe care unii le-a- ș» 
procurat de la librăria din comuna.

Elevii clasei a H-a ii vor intimoma 
pe noii elevi ai școlii ca flori culese 
din grădina școlii, care aa fost semă
nate și îngrijite chiar de ei. sub is- 
dr umăr ea învățătorilor.

Pe urmele materialelor publicate 
în „Gazeta invățămintului"

Ințelegînd In mod just sprijinul pe rea colecta ă". 
care-1 primesc prin articolele critice 
publicate în coloanele ziarului, nume
roase organe ale puterii de stat trimit 
publicației noastre răspunsuri prin 
care arată măsurile luate pentru lichi
darea lipsurilor semnalate.

La rubrica „Știați că...“ din nr. 381. 
de pildă, a apărut o notă critică in 
care se combătea faptul că unii învă
țători și profesori din raioanele Cimpi- 
na, regiunea Ploești, Pecica, regiunea 
Timișoara. Gura Humorului, regiunea 
Suceava, și Costești. regiunea Pitești, 
primesc salariile și celelalte drepturi 
bărrești cu mari întîrzieri. Răspunzind 

‘ redacției, majoritatea organelor viza
te ne arată că ceie semnalate cores
pund realității și că s-au luat măsuri 
pentru lichidarea acestor deficiențe.

Insușindu-și de asemenea critica din 
ziar, conducerea școlii medii de băieți 
din Gherla, despre care S a arătat că 
nu s-a interesat de procurarea impri
matelor necesare eliberării diplomelor 

’ unor învățători, ne răspunde că In 
urma sezisării ziarului nostru a cerut 
și a obținuț toate imprimatele nece
sare.

Din păcate. însă, nu toți cei care 
sînt criticați sau cărora li se sezi- 
sează anumite lipsuri au o asemenea 
atitudine.

In „Gazeta învățâmintului" nr. 375 
din 15 iunie 1956. de exemplu, a apă
rut articolul „Cind lipsește conduce-

In acesț articc» se 
combatea atitudinea de comaadâ a 
tov. Natalia State, directoarea scotei 
medii de fete nr. 3 dm Bazau. care 
luarea unor botăriri cu privire la 
munca din școală au se consulta ca 
colectivul pedagogic ș-' «n ținea sea
ma de părerea «nmânuL

Deși au trecut aproape trei hui de 
la publicarea acestui xatenal și de 
Ia sezisarea pe care ziarul nostru a 
trimis-o, pe baza fui. secției de Invă- 
țămint a raionului Buzău, aceasta nu 
ne-a trimis pină la această da'â bx3- 
un răspuns. Cit privește coaținotal 
răspunsului școlii medii de fere nr. 3 
din Buzău, el reprezintă 0 dovadă m 
plus a faptului că la această școală 
lipsește cu desăv’rșire conducerea co
lectivă. Fără să-și analizeze fntr-un 
fel sau altul activitatea, fără să dea 
colectivului pedagogic sau organizați
ei sindicale posibihtaiea să discute ne 
ma-ginea acestui materia', tovarășa 
Natalia State ne răspunde doar că in 
activitatea ce o va depune in nou! an 
școlar va căuta să obțină realizări 
mai bune și să lichideze cu lipsurile i 
avute. L'n asemenea răspuns vag oca
le fi oare satisfăcător pentru colecti
vul cadrelor didactice pe care le con
duce tovarășa Xatalia State ? Repre
zintă el oare vreo garanție ca stilul 
de muncă al acestei tovarășe se va 
schimba ?

Semne 
sigure

La consfătuirea din | 
august a cadrelor di- ' 
dactice din raionul | 
Urziceni, participan- j 
ților li s-a pus la j 
dispoziție o sală ale | 
cărei uși și ferestre 
erau cu vopseaua încă 
neuscată.

— Parcă nu te-am 
văzut la consfătuire...

— Inți pare rău I 
Uite dovada!

Inaugurarea 
unei școli medii

In anii puterii populare a luat fiin
ță in comuna Pucioasa, din regiunea 
Ploești o nouă școală medie. Astfel, 
oamenii muncii din această comună 
au căpătat posibilitatea de a asigura 
o pregătire mai inaltă copiilor lor, 
fără a suporta greutățile materiale 
cerute de frecventarea cursurilor la 
școlile medii din orașul Tirgoviște 
sau din alte centre ale țării.

Dar această frumoasă realizare a 
regimului de democrație-populară n-a 
soluționat intru totul problema, de
oarece in Pucioasa nu exista un local 
adecvat funcționării unei asemenea 
școli. Cîțiva ani cursurile s-au ținut 
in condiții destul de grele, in localul 
școlii de 7 ani și în alte citeva loca
luri răspindite pe diferite ftrăzi ale co
munei. Această situație cauza difi
cultăți at îl in ceea ce privește orga
nizarea și desfășurarea procesului de 
învățămuit. cit și munca educativă.

La propunerea organelor raionale. 
Ministerul Invălâmintului a acordat in 
anul 195-5 fondurile necesare construirii 
unui nou local școlar. De curind a 
acut loc inaugurarea acestui local 
care. Pe lingă cele 10 săli de clasă, 
are și se.; pent-u cancelarie, labora
toare. bibBotecâ, o cameră a pionie
rilor, cabinet medical, etc.

4 rife.'. cadrele didactice și elevii 
școid medii din Pucioasa cor înceoe 
cnrsxrde noul-: an școlar in condiții 
care le vor da posibilitatea de a ob
ține ’ealizări și mai însemnate in 
maaca lor.

GLEB STATNIC

Transformările politice și economice 
care au avut loc in cei 12 ani care 
au trecut de la eliberarea Bulgariei 
s-au reflectat adine și in domeniul 
culturii naționale bulgare.

Analfabetismul a fost lichidat. Nu
mărul elevilor din școlile medii a 
fost dublat; al acelora din instituțiile 
de învățămînt superior a devenit de 
peste trei ori mai mare; numărul e- 
levilor din școlile tehnice a crescut 
de 6 ori.

In timp de 12 ani au fost înființate 
1.000 de școli elementare, peste 150 
de școli medii și gimnazii, 114 gim
nazii serale și pre-gimnazii, 123 de 
școli ale rezervelor de muncă, 20 de 
instituții de învățămînt superior cu 
42 de facultăți care pregătesc 37.000 
de studenți pentru 150 de specialități.

In ultimii 10 ani s-a alocat pentru 
construcția școlilor, a instituțiilor de 

! invățămînt superior, a teatrelor și ci
nematografelor aproape un miliard de 

i leva. Pină la sf.rșitul anului 1955 au 
fost construite numai din fondurile de 

I stat 531 de școli noi pentru 113.230 de 
elevi, dintre care două treimi la sate. 
Un adevărat palat al științei este U- 
niyersitatea de stat din centrul orașu
lui Sofia Ea ocupă o suprafață de 10 
hectare și are 355 de încăperi, dintre 
care 150 de cabinete pentru profesori, 
25 de auditorii cu 5 000 de locuri, , bi
blioteci. un restaurant pentru 2.000 de 
studenți, 2 săli de gimnastică, 2 săli 
mari pentru conferințe cu 500 șj 1.000 
de locuri.

De felul cum se îngrijește puterea 
democrat-populară de dezvoltarea ști
inței ne vorbește faptul că în 1954 au 
fost cheltuite pentru nevoile Academi- 

j ei de Științe din Bulgaria de 50 de 
ori mai multe mijloace decit în 1944 
— Cu ajutorul acestor mijloace uria-

Intr-o școală medie de fete din Sofia

șe au fost deschise pe lîngă Academie 
35 de institute de cercetări științifice, 
în care lucrează 90 de academicieni și 
membri corespondenți ai Academiei, 
360 de colaboratori științifici și sute 
de ajutoare administrative și tehnice. 
Academia de Științe din Bulgaria a 
fost fundamental reorganizată, în fața 
ei punîndu-se sarcini importante știin
țifice și social-politice. Ei i-a fost în
credințată toată munca științifică cu 
privire la problemele de bază ale tu
turor ramurilor științei, i-a fost încre
dințată conducerea întregii activități 
a tuturor instituțiilor științifice, stu
dierea bogățiilor naturale ale țării, 
sarcina de a contribui la dezvoltarea 
și ridicarea forțelor ei productive.

Unele dintre institutele Academiei

de Științe din Bulgaria sînt larg cu
noscute peste graniță. Așa este, de 
pildă, Institutul de biologie „Metodi 
Popof", unde au fost efectuate pentru 
prima oară experiențe cu privire la 
stimularea plantelor. Muzeul științific 
de științe naturale, fondat în anul 
1899, cuprinde aproape un milion de. 
exponate care dau o idee complectă a- 
supra compoziției solului, florei și fau
nei Bulgariei. Este bogată, de ase
menea, și secția etnografică.

Pe drept cuvînt cei 12 ani care au 
trecut de la eliberarea Bulgariei pot 
fi numiți perioada de aur a științei și 
culturii bulgare.

li prtWesc pentru ictiniiiei înstroctii-educativă
In UWu! ca*e tai-a rămas pină -• 

desccderea MOGiai an școlar am in- 
cec--. să-*; revăd caeuil ie udser- 
vatăL istrodas arm! t-ecut odată cs 
priamea efevSor ari de clasa l-a. I» 
acest caiet fiecăra elev i s-au rezer
vat die dna ;ag— pentru ca-aderi- 
zări prtv.îoazv la învățătura si cotn- 
pona-ea M. .Veste caracterizări tas 
vor fi deosetvt de folosi axare acum, la 
începerea usd non a* de muscă. |n 
primeie săz’.zmâK de scoală cu elevii 
clasei a II-a voi insista asopra S»su- 
ritor Pe care le-am cxxistataț in cn- 
noșt:nțe?e lor la sfirșitul amzin tre
cut Vo> -e'-etea cu ei io deoaeix 
smerea 9 dtmea sunepefee cs. ci. cSe. 
ckî. ge. gî. gtoe. gfcs -W-am imocs»-. 
penai a aceasta să • >‘a"rsă >e care • 
voi af șa f3 c-asă. X*.l ca eleve 
să-ri șcată forma astfel degr-derea 
severii corecte a acestor sunete la 
rrzeyzmL Ia siirșitri s la mijlocsZ 
cuviutefor.

Perri~u a obține rezzhate bvse fn 
doușararea procesam ăe invățămiac 
in anal școar care Lacepe. i» cocsof- 
tat programa c’zsri a U-at P*egăfctj- 
do-mi ăia ump atateriahtl didactic

necesar Totodată am confecționat din 
carxm planșe "ririnerice. schema cla
selor mune-elor Întregi. liniaturi spe- 
dale pentru cafigrafie. di ferire litere 
și efre morre etc Mi-am procurat de 
asemenea Indrucuiorul melodic cen
tra predarea ctirfi și scrierii limbii 
nondae. preccm $i celelalte metodici 
necesare. pea.ri» a le consulta in vede
rea inabnnăiătrii lecțiilor. In același 
timp, am disoCat cu coiegii care au 
preezt amri trecut la dasa a II-a. 
căztzr.: să o«ăț din expenenU lor.

Voi acorda o afetție deosebită in 
această peosadă legăturii cu părinții. 
In vizitele Pe tare le-am făcu; in va
canță la dwmab-'.e elevilor mei a*n 
f măr.; csanocrtarea lor in familie a- 
tâtsăinei loc iată de manej in gos
podăria pă.-rțîfa-. le-am recomandat 
reviste sa cărți pentru lectura for ex-* 
trașcoiară. Acum voi întări colabora
rea mea cu părinți: și vot căuta s-o 
mențin in tot timpul anului școlar.

In felul acesta nădăjduiesc câ voi 
:tKeje noul an școlar in condiții mai 
bcoe.

EMIL TETILEANU 
invațâîcr la școa a medie 

din Lupeni

Cu sprijinul școlii
In crtona Valea SeadS din raio

nul Gwru-Hjpn-nihn a leac ființă decu- 
riad o grbzcx'.â aezxueri Pentru 
crearea k»viira necesar camineî a- 
ctsîe grăduste. eforii școlii de 7 
ani du această ccraonă. sub îndru
marea cadnfor ai-acrice. au curățat 
de mârădoi 10 hectare de izlaz, pen
tru care an primit din partea sfatului 
popohar local suna de o mie de lei. 
Ca această sună și cu zarzavaturile

culese de pe lotul experimental al 
șed:: s-a putut asigura pentru cei 
peste 30 de copii care frecventează 
zilnic grădinița sezonieră o masă 
consistentă. Țăranii muncitori din 
această comună sint mu’țumiți de 
grija pe care o are școala față de 
copiii lor.

ALEXANDRU POPOVICI 
corespondent

Contract de colaborare științifica
Ia dt:ma vreme, școala ajutătoare 

dia București și labora.oru. de psiho
logie generală din Institutul de fi zio. 
logic normală și patologică al Acade
miei RPR au semnat un contract de 
colaborare științifică. In urma aces
tei acțiuni s-a înființat la școala 
ajutătoare un laborator de cercetări 
psbologke in domeniul defectologiei. 
care iși va orienta cercetările pe linia 
aprijmirii procesului instructiv-educa. 
tiv. In planul de cercetări intră, pen

tru început, următoarele două teme : 
..Dezvoltarea limbajului la elevii în- 
tirziați mintal“ și „Trecerea de la 
senzație la gîndire**.

Insușindu-și în adîncime învățătura 
pavlovistă și colaborînd cu cercetă
torii institutuikii, cadrele didactice vor 
putea să dea un conținut științific 
muncii lor, ridicînd astfel pe o treaptă 
mai inaltă activitatea lor instructiv 
educativă.

Săli de clasa construite prin autoimpunere

Școala din orașul Govora devenise 
neincăpătoare pentru numărul elevi
lor care o frecventau. De aceea, s-a 
luat hotărîrea să se construiască noi 
săli de clasă prin autoimpunere.

Cu sprijinul sfatului popular comu
nal și al deputaților s-a strins suma

de 14.000 lei. Cu acești bani s-au pro
curat materialele necesare construc
ției. Muncind cu însuflețire, cadrele 
didactice, ajutate de părinții copiilor, 
au adus o contribuție însemnată la 
ridicarea noilor săli de clasă.

Prima consfătuire pe țară a defectologilor 
oligofreno-pedagogi

De curind a avut loc la București 
prima consfătuire pe țară a cadrelor 
didactice care predau în școlile ajută
toare. La lucrările consfătuirii au par
ticipat reprezentanți ai catedrelor _ de 
psihologie, ai Institutului de științe 
pedagogice, ai Institutului de fiziolo
gie normală și patologică al Academiei 
R.P.R., ai Ministerului Sănătății și 
Ministerului Prevederilor Sociale.

Tov. V. Crăciun a prezentat la con
sfătuire referatul „Școlile ajutătoare 
și sarcinile lor". Au urmat discuții la 
care au participat foarte multe cadre 
didactice.

In ziua următoare, conf. univ. dr 
I. Iancu a prezentat referatul „Despre

particularitățile activității nervoase 
superioare ale copilului oligofren în 
lumina învățăturii lui L P. Pavlov", 
iar tov. E. Feder, referatul „Particula
ritățile procesului instructiv-educativ 
în școlile ajutătoare".

Ultima zi a consfătuirii a fost con
sacrată activităților practice. Astfel, 
în afara prezentării unor planuri ca
lendaristice, a analizării desfășurării 
regimului zilei, tov. prof. C. Omăt a 
ținut o lecție de aritmetică în una din 
clasele întîia.

Consfătuirea a contribuit la lămuri
rea multor probleme de ordin teoretic 
și practic din domeniul oligofreno-pe
dagogi ei.

Profesiune nobilă
Cind cabrioleta ieși afară din oraș 

și porni pe șoseaua netedă și dreaptă, 
Svetla răsuflă voios și cu ușurare. .,în
cepe adevărata viață" — iși șopti ea 

| zimblnd.
Se înveseli și vizitiul, moș Ivan.
— Tu, fetițo, nu te sinchisi — pă- 

. rea că vrea s.o liniștească el. Să știi 
că-i bine la noi la țară. Am început 
sd avem de toate. Și n-o să te lăsăm 
singură. feti(o„ Iartă.mă că.ți spun 
fetiță dar așa vorbesc eu cu oamenii 
tineri. Cu tine e altceva, ești învăță
toare, te poți supăra...

— Nu, nu moș Ivan — zimbi șt 
mai vesel Svetla.

— Si cum zici că te cheamă ?
— Svetla.
— Frumos nume! Și, cum Iți spun, 

de cind cu socialismul, e altfel la noi. 
Și copiii au început să învețe mai bine. 
Poporul vrea carte. Cu mașinile astea 
nu se poate numai cu puterea. De 
ce nu sint și eu acu tinăr! Unde mă 
duc. răspunsul e unul și același: ,Tu 
ești bătrin, moș Ivan, șezi acasă, o 
scoatem noi la capăt și fără tine" 
Fld.-n.nd n-am sd rintin, firește. Fe
ciorii lucrează, au făcut fe zile.muncă 
să ne ajungă și să rămînă. Dar cind 
mă uit cum s-a inviorat satul, cum a- 
leargă toată lumea la muncă, iar eu 
stau și-i privesc — asta nu! Lăsafi.mă, 
le spun, barem căruțaș să mă fac, sau 
altceva, dar să nu stau cu mtirdle în 

, sin. Azi dimineață m-au chemat : 
, du-te s.o aduci pe învățătoare...

Svetla fusese surprinsă de sosirea 
neașteptata a cabrioletei. Ea n-o ce
ruse. Oamenii, din propria lor inițiali, 
vă, voiseră s-o ducă cu trăsura. Ade. 
vărat că s-a schimbat satul!

— E altul satul nostru acum, re. 
începu moș Ivan, care-i ghicea parcă 
gindurile. Ți-e drag să privești tar
lalele mari și pămintul afinat.

Svetla privea frumoasele și marile 
tarlale fără răzor, nesfirșite, arate cu 
grijă. Pămintul era afinat, aerisit, 
gaia să primească prima vlagă de 
toamnă și sămlnța aruncată în el. 
Svetla răspundea ba cu un zîmbet, ba 
cu o aplecare a capului, ba cu răs. 
punsuri scurte la vorbăria lui moș 
Ivan, iar gindurile îi alunecau fără 
voie spre zilele cind iși alesese profe
siunea.

...Era o dimineață frumoasă de mai, 
ultima zi din anul școlar. Dar Svetla 
nu era bucuroasă. De altfel, i se în- 
timpla cam des aceasta, cind se du. 
cea la școală. Dimineața n-avea cine 
să-i arunce o privire, s-o conducă, iar 
cind era mai mică, s-o ajute să se 
pregătească. Acasă toată lumea se 
grăbea, fiecare era absorbit de mun. 
ca sa. Mama ei era învățătoare. Antre
nată de profesiunea sa, era parcă mai 
îndrăgostită de aceasta decit de unica 
sa fiică. Chiar atunci cind era acasă 
și verifica lucrările elevelor sale, ba 
zîmbea, ba se încrunta, ba șoptea ceva, 
parcă discuta ceva cu fetele din clasă. 
Svetla se juca alături. Cîteodată, ca 
să-i atragă atenția, dărîma intenționat 
cite ceva. Mama nu se supăra. 0 mln- 
gîia chiar, îi zîmbea, dar numai o 
clipă. Foarte repede se cufunda din 
nou în munca ei și Svetla rămînea din 
nou singură. De aceea, Svetlei nu-i 
plăcea profesiunea de învățătoare.

...In școală era gălăgie. Colegele de 
clasă se pregăteau să ofere un buchet 
de flori dirigintelui care trebuia să 
vină în ultima oră la ele.

— Uite-o și pe Svetla! Ea va ofdri 
buchetul. Doar e fiică de învățătoare, 
va ști mai bine să spună ce trebuie.

— Terminați odată cu această „fii
că de învățătoare" — șe supără de.a 
binele^ Svetla.

— A, iartă-ne, (ie nu-ți place pro. 
fesiunea de învățătoare I

Svetla a refuzat să ofere buchetul. 
Această misiune a revenit iarăși Ru
menei, care știa să facă față în ase
menea împrejurări.

Iși reaminti cu cită încordare aș
teptau ele pe diriginte in această 
ultimă oră. Probabil că va fi emoțio
nat, le va surîde, le va spune ceva 
vesel, încurajator la despărțire.

Iată însă că el intră supărat, încrun
tat. Foarte rar avuseseră prilejul să-l 
vadă în starea aceasta. Fără a le pri
vi, el trecu printre rînduri, aproape 
trînti condica pe pupitru, scrise mult 
timp in ea și abia apoi ridică pri
virea. Insă nici atunci parcă nu se 
uita la ele.

— Nu sînt mulțumit de voi — spu

se el în loc de salut. Fetele, surprin- 
se, amărite, rămăseseră înmărmurite. 
Ce se intimplase ?

Insă dirigintele nu era grăbit. Pă
șea prin clasă supărat. Toate li urmă
reau mișcările cu încordare. De abia 
după ce ocoli de citeva ori clasa, el 
se opri în fața lor.

— Da, da! Nu sint mulțumit de 
voi!

Nimeni nu mișca.
— Poftim, patru ani de cind sîntem 

împreună, am studiat chimia, ne.um 
ajutat și la celelalte obiecte. Și rea
minti cu o precizie uimitoare multe 
intimplări din viața lor comună in 
școală...

— Și iată care-i răsplata la toate 
acestea....

— Dar ce s-a intimplat, tovarășe 
Penef ? — cuteză să intrebe zburdalni
ca Danca.

— Nu s.a intimplat nimic. Ne des
părțim ca oameni străini, nu ne sti
măm unii pe alții, nu ne iubim.

— Cum așa. ca străini? — iși spu. 
seră amărăciunea cu glas tare citeva 
fete din clasă.

— Nu sinteți mulțumit că jumătate 
din clasă va studia chimia? — îi rea
mintiră altele.

— Oare aceasta nu înseamnă că vă 
stimăm ? — începură să vorbească 
tot mai dirz elevele.

Gălăgia creștea. Dirigintele le făcu 
semn să tacă.

— Ei bine, dacă mă stimați pe mi. 
ne, profesiunea mea, de ce pină acum 
niciuna din voi nu și-a exprimat do. 
rința să devină învățătoare? — spuse 
pe neașteptate dirigintele,

— Dar nu dumneavoastră ne-ați în
demnat să studiem chimia? Chimia 
nu e o știință interesantă? Nu e nece
sară în construirea socialismului ?

— Ei da, e interesantă. Schimbările 
miraculoase ale substanțelor sînt in
teresante. Și nu numai interesante, ci 
și importante din punct de vedere ști
ințific și practic, importante din punct 
de vedere al construcției noastre. Dar 
spuneți, de ce v-a(i îndrăgostit voi de 
chimie ? Pentrucă... erau interesante 
experiențele!

Din modestie, nu adăugă că el în
suși, ca profesor, a predat materialul 
în mod atrăgător și interesant, însă 
elevele o știau. Și el se antrenă în a 
le povesti despre perspectivele con
struirii socialismului.

— Dar cum vom contribui noi la a- 
ceasta? Bineînțeles, prin muncă cons
tructivă, veți spune voi. Dar pe oa
meni, pe constructori, cine-i va crea, 
cine-i va educa? învățătorii și profe. 
sorii, nu ? Ori dacă nimeni dintre 
dumneavoastră, nimeni din celelalte 
clase, din toată (ara nu dorește să-și 
asume această nobilă sarcină, această 
nobilă profesiune de pedagog — adău. 
gă el cu patos — atunci, cine ?

Se opri și privirea i se îndreptă un
deva în spațiu. Parcă ar fi căutat un 
răspuns departe, nu in clasă.

Dar clasa se înviora treptat. Se 
auzeau discuții aprinse, convorbiri, to
tul se transforma Intr-o mare zbuciu
mată.

De abia atunci cind Rumena, cu 
buchetul In mină, se opri in fața di
rigintelui, în clasă se făcu liniște.

— Eu... eu... tovarășe Penef —
spuse ea emoționată. în loc de felici
tare — mă voi face învățătoare...

Citeva fete începură să aplaude. A- 
plaudă și Svetla Multe dintre eleve 
și-au arătat și ele dorința să devină 
cadre didactice. Și Svetla hotărise sa
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devină învățătoare, dar, de rușine, n-o 
spuse cu voce tare.

Se întoarse acasă voioasă. Dădu 
mamei sale bună ziua, însă aceasta ii 
răspunse cu o ușoară aplecare a capu
lui. fără să ridice privirea de pe caie
tele pe care le verifica.

— Bună ziua! Auzi, mamă?
— Bună ziua. Te rog, Svetla, aș

teaptă să verific încă puțin. Ce pro
gres la Penca — continuă ea, parcă 
vorbindu-și sie.

— Și la mine sînt progrese, mamă. 
M-auzi ? Svetla răvăși caietele și se 
lăsă drăgăstoasă pe genunchii mamei. 
Caietele se risipiră pe jos.

— Dar asta ce.o mai fi? Vezi ce-ai 
făcwt ? — și mama intinse mina să 
adune caietele.

— Mamă, mă fac învățătoare !
Mama se opri uimită. Uită de caie

te.
— Te rog, nu mai glumi!
— E adevărat, mamă/ Astăzi tova

rășul Penef ne.a vorbit despre profe
siunea de învățător și ne.am hotărit 
deodată și eu și Rumena, și Ștefan, 
și... aproape jumătate din clasă a ho- 
tării...

— Dar tu parcă voiai să studiezi 
chimia... urmă mama, incă bănui
toare.

— învățătoare e mai bine!
Mama o îmbrățișa și o sărută cu 

drag. Apoi îi mîngiie părul, se uită la 
ea cam mirată, de parcă o vedea pen
tru prima dată așa de mare și începu 
să-i vorbească despre muncă, despre 
copiii pe care-i învață, despre bucuria 
cea mare pe care o simțea văzind cum 
se dezvoltă copiii, cum învață tot mai 
multe lucruri și se poartă tot mai bine 
sub îngrijirea ei..- și vorbi mult. Svet
la plinse de emoție și bucurie...

In ochii ei apărură și acum la
crimi.

— Ce-i cu tine ? Parcă plingi, co
pilul tatii — auzi ea glasul neliniștit 
al lui moș Ivan.

— Nu. nu, moș Ivan.
— Să vezi ce de lume îți iese în 

cale...
Svetla zări marginea satului. Acesta 

se afla într.o vilcea și casele apărură 
deodată in fața ei. Din case și din 
curți se uita curioasă multă lume, iar 
după cabrioletă alergau o puzderie de 
copii.

— Iar în fața sfatului popular —■ 
oamenii ca la bilei — continuă moș 
Ivan. Uite-l și pe președinte!

Svetla. care se turburase din cauza 
privirilor curioase, acum, în fața nu. 
mărului mare de oameni care ieșise să 
o intimpine, se pierdu cu totul- 0 cli
pă rămase in cabrioletă, nemișcată, ne- 
știind ce să facă. Apoi se dădu jos și 
strinse, turburată, mîinile oamenilor. 
Auzi ca prin vis cuvîntul de bun sosit 
al președintelui; răspunse, ceva, care 
pe urmă ii păru stupid, fără legătură... 
„Iar acum duceți.o la gazdă. Lasă să 
se odihnească — și apoi restul" — auzi 
ea clar ultimele cuvinte ale președin
telui.

Cind Svetla rămase singură în" 
camera luminoasă și comodă, aranjată 
cu gust de mlinile atente ale gazdei, 
se lăsă in patul moale adus de oameni 
grijulii. Gindurile i se întoarseră în
dărăt la ziua aceasta, prima ei zi de 
învățătoare. Se convinse pe deplin că 
nu-șl greșise drumul în viață,, că se 
dedicase unei cauze mari, că îmbră
țișase o profesiune nobilă — cum spu. 
sese dirigintele — profesiunea de în
vățător.
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